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în ziua de 18 ianuarie a avut loc şedinţa 
Comitetului Executiv al C.C. al P.C.R., 
prezidată de tovarăşul Nicolae Ceauşescu, 
secretar general al Partidului Comunist 
Român.

Au participat, ca invitaţi, miniştri şi alţi 
conducători ai unor organe centrale.

Comitetul Executiv a analizat şi apro
bat studiul cadru privind amenajarea în 
perspectivă a rîului Olt, lucrare economică 
complexă cu efecte favorabile în nume

roase ramuri ale economiei naţionale: e- 
nergetică, hidroamelioraţii, asigurarea cu 
apă potabilă şi industrială, navigaţie şi pis
cicultura, protecţia teritoriului împotriva 
viiturilor.

în continuare, Comitetul Executiv a 
examinat propunerile cu privire la unele 
lucrări de investiţii prevăzute a fi puse în 
funcţiune în actualul cincinal şi a soluţio
nat probleme ale activităţii curente.

M ilitările generale ale  
oamenilor m uncii-cel mai în a lt 

for de conducere colectivă
N't? ' / ■ 7 '• < ______ __

Cu Nicolae Gastone, director al Casei 

municipale de cultură Sibiu DESPRE*.

Organizarea şi esenţa 
activităţii educative

— Se vorbeşte mult despre 
modernizarea activităţii de e- 
ducaţie, pe care o desiăşoară 
casele de cultură, lucru ce pre
supune, în primul rînd, o anu
me bază materială. Cum staţi 
in această privinţă?

— Ca spaţii cu destinaţia res-. 
pectivă, bine. Cele 7 săli de care 
dispunem în centrul şi cartierele 
oraşului Sibiu constituie un su
port suficient pentru desfăşurarea 
unui număr impresionant de ma
nifestări cu caracter culturai-edu- 
cativ, artistic şi, bineînţeles, dis
tractiv. Ceea ce e insuficient, sau 
nesatisfăcător, este dotarea aces
tor săli, pentru activităţi com- 
plexe, care să atragă publicul.

— Structurate în planul de 
muncă, am vrea să ştim care 
este ponderea acţiunilor edu
cative?

.— Răspunzând procentual, pu
tem afirma că activităţile educa
tive au o pondere de sută la 
sută în activitatea noastră, sau 
ar trebui să o aibă, deoarece fie
care acţiune înscrisă în planul de 
muncă este o acţiune educativă, 
chiar. şi serile de dans, balurile, 
cercurile etc.

Rămînînd totuşi in domeniul 
pTopriu-zis a] educaţiei tineretu
lui şi adultiloT, subliniem faptul 
că in programele noastre de ac
tivităţi acestea ocupă un loc pre
ponderent, atît prin Universitatea 
populară cit şi prin celelalte for
me şi mijloace de care dispunem: 
cicluri de expuneri şi comunicări, 
simpozioane, înlîlniri cu oameni 
de ştiinţă, artă şi cultură, activişti 
de partid şi obşteşti.

— Acesta este, se pare, as
pectul formal. Ce găsim insă 
în intimitatea acţiunilor orga
nizate?
— Substratul fiecărei acţiuni 

Iniţiate în sprijinul efortului con
jugat 'de educare multilaterală a 
oamenilor muncii este, in mod ne
cesar, unul de natură politică. 

Munca de educaţie face parte 
Integrantă din programul politicii 
partidului şi statului nostru, deci 
este o logică internă a lucrurilor

a evidenţia acest aspect, ori de 
( ite ori prilejul se iveşte. De 
fapt, el se evidenţiază de la sine, 
noi trebuind doar să-l înfăptuim.

Aş dori să relev un aspect mult 
discutat privind activitatea insti
tuţiei noastre. Aveau mult succes 
la public şi- îl mai au şi ^astăzi, 
acele ..itinerarii de călătorie*', 
adică expuneri ilustrate cu diapo
zitive, în cajte se prezentau dru
murile lectorului prin ţări pe care 
el le-a vizitat. Li s-au imputat 
acestor „călătorii“ caracterul une
ori gratuit din punct de vedere 
al efectului educaţional. Mie per
sonal mi se pare că, bine orga
nizate şi conduse, asemenea ex
puneri au, dimpotrivă, un covârşi
tor rol informaţional şi educativ, 
Depinde numai de priceperea lec
torului ca să nu rămină âa aspec
tele pitoreşti, sau gratuit specta
culare. De fapt, această pricepere 
şi «cest interes- este chezăşia ori
cărui succes, în domeniul pe 
căre-1 discutăm.

— în principal, cu cine reali
zaţi activităţile planificate?

- Folosim, cu precădere, ele
mentul local, entuziast, bine pre
gătit şi mai bun cunoscător al 
problemei în discuţie. Centrul din 
Sibiu al Academiei de Ştiinţe So
ciale şi Politice a R.S.R., Muzeul 
Brukenlhal, Biblioteca „ Astra“,
Asociaţia juriştilor, cadrele didac
tice, medico-sanitare, activişti de 
partid şi de stat, muncitori — în 
special din cartiere — sínt fac
torii care, şi prin care, ne reali
zăm programul de activităţi edu
caţionale.

Desigur, noi nu am renunţat şi 
nu vom renunţa nici ia invitarea 
unor personalităţi de seamă, oa
meni cu autoritate probată Sn do
meniul activităţii lor, dar numai 
alunei cînd acest lucru este im
pus de necesităţi.

Acesta ar fi un aspect al pro
blemei. Un altul, şi cel mai im
portant, este: cui ne adresăm, pen- 
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TRAIAN SUCIU

In cadrul amplului program de mă
suri iniţiat de partid pentru perfec
ţionarea organizării şi conducerii în
tregii societăţi, pentru lărgirea demo
cratismului socialist se înscrie şi insti- 
tuţionalizarea adunărilor generale ale 
oamenilor muncii, indiferent de na
ţionalitate, sex, vîrstă, nivel de pre
gătire, la conducerea economiei, ia
-; —i2'i „ i 1 „ •  :„  con'"*"'căt-
rii de unităţi, comitetul oamenilor 
muncii îşi îndeplinesc mandatul. în 
acest sens sindicatele au sarcina de 
a asigura participarea la dezbateri 
a fiecărui salariat în mod nestinghe
rit.

Adunările generăle ale oamenilor 
muncii, ca formă superioară de con
ducere colectivă, contribuie nemijlo
cit la adincirea democraţiei socialis
te, la dezvoltarea conştiinţei socialis
te, la întărirea disciplinei şi respon
sabilităţii sociale, la stimularea ini
ţiativei creatoare a maselor. Profun
dul caracter de lucru, hotărîrea oa
menilor muncii — in dubla lor cali
tate de proprietari ai mijloacelor de 
producţie şi producători de _bunuri 
materiale —, de a găsi cele mai efi
ciente căi pentru îndeplinirea exem
plară a sarcinilor de plan au rezul
tat pregnant şi din adunările gene
rale precedente. Se poate vorbi a- 
eum de o bună experienţă cîştigată. 
Zeci de mii de oameni ai muncii, 
participînd la dezbaterile pe secţii, 
întreprinderi sau centrale, au luat 
cuvîntul, au făcut propuneri valoroa
se, demonstrînd justeţea măsurilor 
luate de conducerea de partid pen
tru instituirea acestui forum suprem 
de conducere colectivă. De altfel, a- 
nul trecut a fost creată şi baza le
gală, prin adoptarea de către Marea 
Adunare Naţională a Legii cu privi
re la organizarea şi conducerea uni
tăţilor socialiste de stat.

Ia perioada 20 ianuarie — 29 fe
bruarie a.c. vor avea loc adunările 
generale ale oamenilor muncii din 
întreprinderi şi centrale industriale. 
Pe baza bilanţurilor încheiate se vor 
analiza rezultatele primului an al 
cincinalului, se vor dezbate măsurile 
necesare pentru asigurarea realizării 
şi depăşirii sarcinilor de plan pe 1972.

CONSTANTIN BOTA 
preşedintele Consiliului judeţean 

al sindicatelor

Totodată participanţii la adunările 
generale vor aproba angajamentele 
L. întrrsersa- pentru ispăşirea pia
nului şi măsurile tehnico-organizato- 
rice care să asigure îndeplinirea a- 
cestora. Pe ordinea de zi a adunări
lor generale vor mai fi înscrise dez
baterea şi aprobarea contractelor co
lective, alegerea reprezentanţilor Oa
menilor muncii pentru completarea 
organelor de conducere colectivă din 
întreprinderi şi centrale.

După cum rezultă din Legea eu 
privire la organizarea şi conducerea 
unităţilor socialiste de stat, în unită
ţile în care condiţiile permit, se vor 
organiza adunări generale cu top 
oamenii muncii, iar la cele mai 
mari sau cu o largă răspîndire teri
torială adunările generale se vor ţi
ne cu reprezentanţi ai salariaţilor. In 
acest sens se vor organiza în prea
labil adunări ale oamenilor muncii 
pe secţii, ateliere, sectoare, şantiere, 
în cadrul cărora vor fi aleşi repre
zentanţii pentru adunarea generală 
pe întreprindere. Mandatul acestora 
va fi pentru perioada întregului an.

Felul în care vor fi analizate re
zultatele anului trecut, neajunsurile 
manifestate în activitatea comitetelor 
şi consiliilor oamenilor muncii, mo
dul cum acestea s-au preocupat de 
asigurarea condiţiilor materiale, teh
nice, organizatorice şi sociale pentru 
realizarea planului şi a angajamente
lor pe 1971, vor constitui puncte de 
plecare în elaborarea măsurilor teh
nice şi organizatorice, în materiali
zarea propunerilor pentru îmbunătă
ţirea întregii activităţi economice, 
pentru formularea angajamentelor co
lectivelor de muncă. Un accent deose
bit se va pune pe analiza rezultatelor 
economico-financiare, pe informarea 
oamenilor asupra modului cum s-au 
aplicat măsurile stabilite la aduna
rea generală precedentă, evidenţiin- 
du-se felul în care centralele indus

triale 'şi ministerele au îndrumat şi 
sprijinit întreprinderile în soluţiona
rea problemelor ce s-au ridicat in 
îndeplinirea planului.

In acest sens se va insista în mod 
deosebit asupra modului cum s-au re
zolvat propunerile oamenilor muncii 
făcute în adunările de grupă sindi
cale, sau în adunările generale pre- 
cedefrii',1 preeuîw şi aagiiji'nner.íeTí re
ciproce din contractul colectiv de 
muncă, atît cele care vi2ează orga
nizarea producţiei şi a muncii, cit 
şi cele referitoare la îmbunătăţirea 
condiţiilor de muncă şi viaţă.

Avînd în vedere obiectivele majo
re ce revin tuturor întreprinderilor 
judeţului nostru, participanţii la dez
baterile din adunările generale vor 
trebui să-şi concentreze atenţia asu
pra problemelor majore ale produc
ţiei pentru asigurarea ridicării ni
velului calitativ al întregii activităţi 
economice. In acest sens, discuţiile 
vor trebui axate cu precădere pe des
coperirea şi valorificarea rezervelor 
interne, pe stabilirea măsurilor de 
sporire a producţiei, prin utilizarea 
integrală a capacităţilor de produc-’ 
ţie, în special pe baza generalizării 
schimbului II şi a extinderii schim
bului III. Ridicarea nivelului calita
tiv al produselor şi diversificarea ga
mei sortimentale, creşterea producti
vităţii muncii, reducerea cheltuieli
lor de producţie, lărgirea activităţii 
de export, creşterea nivelului de pre
gătire a cadrelor sínt de asemenea 
probleme ce trebuie să se bucure de 
o maximă atenţie.

'Atît în cincinalul trecut cit şi în 
anul recent încheiat, multe unităţi 
industriale din judeţul nostru au cu
noscut o mare dezvoltare. Au intrat 
în funcţiune noi capacităţi, s-au con
struit noi suprafeţe productive. Par
ticipanţii la dezbateri vor trebui să 
analizeze critic modul in care aces
te noi capacităţi şi noi suprafeţe pro
ductive au fost utilizate, dacă au a- 
tins sau nu — şi din ce cauză — 
parametrii proiectaţi şi să stabilească 
măsuri pentru folosirea cu maximum

Pasiune pentru inimos, tnflemt- 
nare şl bineînţeles experienţă. 
Iată condiţii ce se cer pentru a 
lucra 1n secţia decor a fabricii 

„Vitrometan“ Mediaş
Foto: FRED NUSS 
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Mă aflam intr-una din zilele tre
cute printre muncitorii secţiei a 
IV-a Mediaş din cadrul C.I.L. Blaj, 
•lăsaţii doAngioem Ev-sterina .Şapru, 
şefa secţiei, am străbătut fiecare 
atelier, trecind printre maşini, u- 
nelte şi materiale pe care le mînu- 
iau cu mişcări abile, cu priviri 
atente, oameni concentraţi asupra 
obiectelor ce căpătau forme artis
tice în miinile lor de artizani.

A fost o fugară trecere prin sec
ţie, fără o intenţie iniţială de. a 
consemna fapte deosebite. Dar, fap
tul că mă aflam printre pricepuţi 
făurari ai bunurilor materiale du
rabile, măiestrit lucrate, care le 
duc faima peste hotare, m-a în
demnat să dedic cîteva rînduri a- 
cestor harnici muncitori. Am vă
zut cu cită migală şi măiestrie ar
tistică aceşti iscusiţi tîmplari în
crustau în lemnul tare, linii şi flori 
într-o geometrie perfectă, impri- 
mînd în el imaginaţia şi fantezia, 
gîndurile şi sentimentele lor, con
ferind mobilei de salon o frumu
seţe durabilă. Lucrau deocamdată 
în condiţii destul de modeste, cu 
unelte relativ simple şi toată arta 
lor izvora din imaginaţia de crea
tori îndrăgostiţi de frumos, din 
mişcările sigure şi stăpînite ale 
manilor.

Mobila pe care o confecţionează, 
destinată aproape in întregime ex

portului, pretinde creatorului ei, 
pe lingă pricepere profesională, şi 
un expert ochi de estet. Mobilul 
acestor eforturi îl constituie do
rinţa ca oricine priveşte asemenea 
obiecte frumos ornamentate, să se 
intereseze de ce meşteri sínt lu
crate. Aceste sentimente, precum 
şi satisfacţia unor aprecieri deja 
obţinute la adresa muncii lor, i-au

însufleţit în muncă incit, au reuşit 
să-şi îndeplinească sarcina de ex
port precum şi cifrele globale de 
plan pe anul 1971 cu 10 zile îna
inte de termen. Meritul deosebit 
în obţinerea acestor remarcabile 
realizări îl au în primul rînd mun
citorii loan Olaru, Bucur Hila, 
Gustau Zikely, loan Tausch, Ştefan 
Fodor, Karol Brantsch precum şi 
loan Munteanu, Victor Marian, Ana 
Hudea, Petru Şoptăreanu, loan 
Roşea şi alţii din diverse ateliere 
— de la croit pînă la cel de artă.

. Nu pot să nu remarc din acest 
registru de nume pe cel al lui

, Eduard Gasmann, specialist cuno
scut în mobilă, care concepe pro-

(Conlimiare in pag. a IH-a) Iim um ininniH itm inim iiiiH ni

Veşti de pe Valea Hîrtibaciului

Contractări de animale

Cînd DEMNITATEA este sacrificată
pentru „adevărul“ dobîndit în

DEMNITATEA, ca oricare 
dintre însuşirile morale, uu se 
dobîndeşte ad hoc — deşi poa
le apărea în ochii celor din 
jur ca alare. Ea este capătul 
unul şir de calităţi, încorona
rea lor prestigioasă. Vrednicie, 
capacitate, destoinicie, atitudi
ne care impune respect, gra
vitate, prestigiu, autoritate mo
rală — iată un şirag (încă in
complet), şiragul celor ce poate 
prezenta un om adevărat, un 
om demn. Dar, fără a solicita 
sprijinul dicţionarelor, dumnea
voastră, stimaţi cititori veţi fi, 
tu  siguranţă, în măsură să 
completaţi tabloul cu alte „me
tale nobile“, pentru a creiona 
un veritabil« tablón al demni
tăţii, însnşire-chintesenţă.

De ce această „lecţie de mo
rală“?

„Tină la venirea ei aici, prin 
1953 parcă, n-a fost nici o ceartă 
între locatari. După aceea au în
ceput scandalurile. Cu familia Vi
tán s-a judecat pe la comisie de 
cîteva ori, la Judecătorie, în re
curs. Ba, Sas l-a dat pe Vitán in

judecată pentru insultă. împreună 
cu cîţiva locatari, alţi cîţiva fi
gurină ca martori, i-am deschis 
proces de evacuare. Am cîştigat 
la Mediaş, am pierdut la Sibiu. 
Dar mu-i vorba numai de cei de 
acum. A iscat certuri şi cu alţii, 
înainte. Exemple? Cu familiile

în '67 am fost în proces cu Vitán 
pentru că sărise să mă bată. La 
tribunal mi-a cerut iertare. L-am 
iertat. Asta mi-e răsplata? Să vă 
spună tovarăşa Deac dacă eu am 
ceva cu ei. Nu mă pot suferi 
pentru că ştiu prea multe, Eu nu 
mă leg de ei. Nu le-am făcut de-

ANCHETA SOCIALA
Negrea, Bărbuleţ. Motive, Intr-o, 
zi, doamna Bărbuleţ a vărsat o 
găleată cu apă. Sas Olimpia s-a 
legat de ea, a insultat-o. Altele 
le-a avut cu familia Fiúmban, cu 
familia Seitz, familia Piters. A 
denunţat pe tovarăşa Schuster şi 
pe Suciu Elena că practică neau
torizate croitoria. S-au făcut ve
rificări de la Consiliul popular 
municipal şi Administraţia finan
ciară. S-a constatat netemeinicia“.

„Nît-i aşa. " Vitán lucrează ia 
I.T.A., iar Schuster la construcţii. 
Nevestele lor practică croitoria. 
Ce verificare? Au venit şi le-au 
Întrebat dacă e aşa şi au plecat.

cît servicii. Cu procesul de eva
cuare? S-au sfătuit cîţiva. N-au 
semnat toţi. Hammetner, Roth, 
Aciobăniţei, Coman n-au semnat. 
S-a văzut adevărul, la recurs“.

„Nu ştim cum s-a intîmplat ca 
la Mediaş am cîşţ-igat şi s-a dat 
sentinţă de evacuare. Vă spun, e 
un climat insuportabil. Toată ziua, 
neavînd ce, face, stă in geam şi...“

„I-a explodat soba de teracota. 
S-a dus la Vitán şi i-a spus: D-na 
Schuster a rîs de necazul dumi- 
tale“.

„La proces a avut martoră pe 
Deac Georgeta. Cu toată curtea 
mă am bine“.

•  •  •

„Cuiul relelor este familia Vi
tán. De cînd s-au mutat ei nu mai 
este linişte“.

„Nu-i adevărat! Cu toată curtea 
ne avem bine. Dar, de cînd ne-am 
mutat ne-a spus că ne va pune 
la punct. Băieţelului meu i-a spus 
„african“. Cînd aveam fetiţa mică 
s-a legat de mine şi de fetiţă, 
l-am spus bărbatului. El s-a în
furiat şi i-a cerut socoteală. Pen
tru asta ne-a dat în judecată. La 
tribunal ne-am împăcat. A doua 
oară, pentru că facem gălăgie. 
Bărbatu-meu a fost amendat cu 
40 iei. Să vă spună copiii“.

..Tanti a bătut cu un lemn in 
uşă. Noi are jucam. Eu, (.,'Tania 
mă cheamă, am 4 ani“) şi Lucian 
(„eu sínt în clasa a V-a“), Ne-am. 
speriat tare. Apoi a venit în 
■ geam şi a rîs“.

Destul!
*

Intenţionat am înscris „susţine
rile“ părţilor, gîlceava — căci nu 
despre altceva este vorba — sub 
forma de mai sus. Dacă le-am fi

(Continuare In pag. a 111-a) 
VICTOR DOMŞA

In comuna Roşia se desfăşoară, în 
aceste' zile, o intensă muncă în rin- 
dul ^sătenilor pentru popularizarea 
avantajelor ce le prezintă contracta
rea de animale. Rezultatele obţinute 
pină in prezent se datoresc între
prinderii unor acţiuni în care sínt 
antrenaţi toţi deputaţii comunali şi 
mai mulţi cetăţeni, in fiecare cir- 

vcumscripţie comunala a fost formată 
ette o echipă condusă de deputat, 
iar ia nivelul fiecărui sat cite un 
colectiv, a căror activitate şi rezul
tate se analizează săptămînal.

Pînă in 12 ianuarie au fost con
tractaţi peste 160 porci, 62 viţei, 26 
bovine adulte, importante cantităţi de 
lină, lapte etc.

Printre primii care au încheiat con
tract se numără Nicolae Bogdan din 
Nucet, un om in virstă de 65 ani, un 
bun gospodar şi un harnic coopera
tor, care va preda la fondul de stat 
un porc, Merită, de asemenea, con
semnate numele lui Mihai Blöcher 
(Roşia), care a contractat.un porc şi 
un viţei, al deputaţilor Constantin 
Mincu (Roşia) — printre primii care 
a încheiat contract — şi Andrei 
Schuster (Noul) — fiecare contrac- 
tînd cite un porc şi un viţel, precum 
şi al lui loan Samoilă (Dala) — care 
va preda încă in acest trimestru un 
porc şi doi viţei.

totipuri pentru şabloane, scul« şl 
dispozitive, venind cu fecunda sa 
imaginaţie de inventator în spriji-' 
nul muncitorilor şi uşurindu-le 
substanţial munca. O scurtă con
vorbire cu dînsul ne-a identificat 
pe deplin asupra pasiunii cu care 
îşi exercită meseria.

Aceşti oameni modeşti in apa
renţă, prin faptele lor dovedesc 
că merită cu prisosinţă un mediu 
nou de muncă pentru care se pre-j 
gătesc febril ca pentru un examen1 
hotărâtor. Ei aşteaptă cu nerăbdare 
momentul încheierii lucrărilor de 
construcţie a noii fabrici de mo-' 
bilă — echipată eu utilaj modern,] 
dotată cu instalaţii care le permit 
să-şi demonstreze cu mai multă* 
dăruire priceperea şi pasiunea lor 
profesională: In anul în care am 
intrat, această unitate economică,1 
adăugată la apreciabila zestre a 
municipiului în şiragul multor 
realizări de prestigiu, va intra în 
funcţiune, asigurînd muncitorilor 
condiţii superioare de muncă-, spo-<; 
rind cifra de plan, precum şi exi-j 
genţele privind calitatea mobilei, 
întărind astfel colaborarea eu ppr-| 
tenerii externi.

însufleţit de această perspectivi, 
colectivul de muncitori lucrează ‘ 
acum la montarea maşinilor, pregă- , 
teşte minuţios fiecare loc de mun
că pentru ca în trimestrul al II-lea 
al acestui an să înceapă producţia.] 
în acest sens. aportul dulgherilor 
loan Müller II, loan Comşa, Vasile 
Tomşa, Mihai Corfaru şi loan 
Cristea este deosebit de important.

Momentul inaugurării noii fa
brici va coincide cu aniversarea a 
50 de ani de activitate rodnică a 
acestei secţii, fapt care va consti
tui prilejul unui bilanţ al existen
ţei semicentenare de oare se vor 
mîndri toţi locuitorii Mediaşului.

ILIE OLARU

Uzina „Automecanlca“ Mediaş. Un 
lot de maşini pe rampa de expe

diţie
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C o lo a n a  
d iv e r s e lo

A t e n ţ i e !
E  c e v a . . .

Ni se semnalează (ing. Constan
tin Grlu, I.R.M.E. Sibiu) citeva 
circumstanţe legate de demarajul 
telescaunului din Păltiniş. Este 
vorba, anume, de primele zile ale 
lui '72. Cînd... Dar iată un extras 
din relatare: ,.în 2 ianuarie, tele- 
soaunul a mers fără întrerupere, 
în 3 ianuarie a fost oprit la prînz 
— pentru o reparaţie, s-a spus — 
în 4, am aflat (prin viu grai, căci 
nu există nicăieri un program afi
şat) că la ora 14 se opreşte pen
tru masă. La 13,40 iau un abona
ment de 12,50. în staţia de în
scăunare am fost refuzat. Am do
rit să vorbesc cu responsabilul. 
Nu mi s-a permis. Mecanicul 
Schuster m-a bruscat, m-a împins 
cu vigoare pentru că am vrut să 
discut cu responsabilul. Mi-a spus 
să părăsesc imediat telescaunul. 
Totul s-a petrecut sub privirile 
responsabilului Henning. Consider 
că se impune reorientarea com
portării personalului, în frunte cu 
tov. Henning şi, evident, să se 
afişeze un regulament al funcţio
nării telescaunului“.

Dacă aşa stau lucrurile, da, 
atunci O.J.T. Sibiu trebuie să in
tervină. Pentru că un asemenea 
„amănunt“ umbreşte frumuseţea 
unui efort uman şi material indis
cutabil. Nu?

D o u ă  î n t î m -  
p l ă r i  g r a v e

La M ed ia ş ..:
Mercurul coboară. E ger. Un 

ger teribil. Oamenii vor să se 
apere. Cum însă?

In 14 ianuarie, ora 20, a luat 
foc o baracă la sera I.L.F. din 
Mediaş, construită de Uzina de 
reparaţii şi montaje în agricul
tură. Paznicul Hidy Iosif a făcut 
foc într-o sobă improvizată din- 
tr-un butoi de carbid. Paznicul a 
adormit? El zice că nu. Cert e că 
a ars baraca în întregime. Pagu
bele, în curs de evaluare, sínt 
mari. Paznicul s-a ales cu arsuri. 
Este internat în spital. Pompierii, 
anunţaţi de un şofer care trecea 
pe şosea, au sosit cînd nu puteau 
face decit sä constate că focul a 
mistuit baracă, materiale, tot.

Priviţi neglijenţa în toată splen
doarea ei! Şi judecaţii

. . . ş i  l a  M e r g li in d e a l  
(O TRAG EDIE)

Moagă Maria şi-a lăsat cei trei 
copii în oasă, încuiaţi, şi a plecat 
în sat, în sobă ardea focul. Copila 
Doina Ghic, de 4 ani, a luat nişte 
tăciuni, s-a jucat şi s-a aprins.

Clnd a revenit mama — monu
ment de Iresponsabilitate — co
pila ardea în mijlocul casei, Iar 
frăţiorii mai mici priveau înfioră
torul spectacol. Micuţa Doina a 
decedat.

Cetăţeni, atenţie la foc) încă o 
dată, atenţie la foci

C o n g e l a t o a 
r e l e  p e  o s i i
„In 17 ianuarie, trenul 3055, 

spre Copşa Mică, a plecat la ora 
17,33, în loc de 16,16. Intirzierea 
acestui tren este cronică. în ziua 
respectivă s-au schimbat 4 loco
motive. In tren plîngean copiii şi 
femeile de frig. De ce pleacă tre
nurile , neîncălzite, de ce cu mare 
lntirziere (vezi şi tr. 3552, in 
17.1.1972), de ce se manifestă lipsă 
de grijă faţă de călători?“

întrebării, puse nouă de cetă
ţeanul Ion Tutelea, din Ocna Si
biului, Piaţa Traian, 13, trebuie 
să d se dea un răspuns. Condu
cerea staţiei C.F.R. Sibiu are cu- 
vlntull

V. DOREA
V_________ ______.

Scurt popas pe şantierul Casei de 

cultură a sindicatelor din Sibiu

Aplauze in avanpremieră
La început, aceasta fiind în oc

tombrie '69, n-au fost decit cei 828 
de piloţi bătuţi la o adîncime de 
6,50 metri. Apoi au urm at' schelele 
şi munca, munca în ritm intens a 
unui mănunchi de oameni. Schelele 
au dispărut, răsărind în locul lor 
silueta zveltă a unei construcţii...,

Cite vor ii oare mutaţiile pe care 
le va aduce în viaţa oamenilor din 
municipiul Sibiu acest nou edificiu?
Iată întrebarea cu care ne-am adre
sat. pentru început, tovarăşului loan 
Dragoie, şeful şantierului Casei de 
cultură a sindicatelor.

— Această» nouă clădire va con
stitui sediul unor viitoare manifes
tări cultural-artistice ce vor îmbo
găţi viaţa spirituală a oraşului. Un 
mijloc cu ajutorul căruia se va rea
liza educaţia noilor generaţii, într-o 
osmoză cu rezultatele care vor fi, 
fără îndoială, dintre cele mai feri
cite. Caracteristica principală a nou
lui local este dotarea sa, în stil 
modern, cu mai multe săli: de spec
tacole (750 locuri), de şedinţe şi fes
tivităţi (250 locuri), de reuniuni şi 
expoziţii (450 locuri), de gimnastică, 
o terasă-restaurant amplasată pe a- 
coperiş (450 de locuri), o popicărie 
modernă, un club-bibldotecă şi alte 
săli destinate diverselor activităţi 
(cercuri de muzică, desen, pictură, 
teatru). Stilul arhitectonic al acestei 
construcţii se încadrează, cred eu, 
în stilul general, arhitectural al Si
biului.

In ce stadiu al lucrărilor vă
aflaţi ?

— Lucrăm la finisajul clădirii: 
tencuieli, tavane, rabituri, parchet, 
faianţă, marmură mochete, pereţi or
namentali tratati cu material lem
nos, cu plăci de aluminiu de dife
rite culori...

— Bineînţeles că la ridicarea u- 
nel asemenea construcţii aţi intim- 
pinat şi învins suficiénte greutăţi...

— Nu chiar atît de multe după 
cum ne aşteptam. Poate citeva la 
procurarea materialelor. Execuţia

^Ţîn roşu" a clădirii, a cărei ampla
sare pe o suprafaţă mare de teren 
(circa o jumătate de hectar) a ridi
cat intr-adevăr probleme constructo
rilor, a necesitat 32 000 m p cofraje, 
4 000 kg oţel-beton, 2 800 m c beton 
armat, marcă superioară.

— Cine sínt -părinţii" de fapt ai 
proiectului?

— I.S.A.R.T. Bucureşti. „Părinţii": 
şef proiect, inginerul Liviu Spoială 
(la rezistenţă) şi arhitectul Gheor- 
ghe Dorin.

— Şi cei ce pregătesc -premiera"?
— Echipele de dulgheri, zidari, 

fierari-betonişti a căror medie de 
vîrstă nu depăşeşte 24 dé ani. Cite
va nume: echipele de muncitori con
duse die loan Schunn, Constantin 
Gale, Constantin Gridan, Martin 
Rill...

—— Pentru care, desigur-, fiecare 
din cei 750 de spectatori (de atîtea 
ori 750 apoi...) nu vor uita să aplau
de... la „premieră".

Discuţie consemnată de 
C. BLOOS

O bibliotecă demnă de numele şl 
tradiţia cultural-artistică a comu
nei Sălişte. în fotografie, vitrina 

cu noutătl editoriale

Foto: FRED NUSS

14 noi (amilii 
întemeiate la 

Mediaş, în 1972!
In 1971, în municipiul Mediaş 

au fost încheiate 529 căsătorii, 
cu peste 20 mai multe decit în 
1970. încă din primele zile ale 
noului an 1972, la Oficiul stării 
civile al municipiului au continuat 
întemeierile de familii. Astfel că 
pînă în ziua de 14 ianuarie, nu
mărul căsătoriilor a ajuns la 11. 
în ziua de ,14 ianuarie la Oficiul 
stării civile s-au prezentat trei 
tinere perechi de diferite profesii 
şi naţionalităţi. Pentru fiecare 
nouă familie tovarăşul Adolf 
Schlosser, vicepreşedinte al Con
siliului popular municipal a ofi
ciat căsătoria în limba maternă 
a tinerilor. Pentru tînăra pereche 
Vasile Cristea — sudor la „Auto- 
meoanica“ şi Irina Irimia — mun
citoare la sectorul aparataj elec
tric al întreprinderii ELCA cere
monialul s-a făcut în limba ro
mână, pentru familia Dionisie 
Nagy — zidar la Şantierul de 
construcţii şi Iuliana Pety — 
cooperatoare, oficierea s-a făcut 
în limba maghiară, iar pentru cu
plul loan Wagner — strungar la 
„Vitrometan“ — Gertrude Kraus 
— croitoreasă la cooperativa „Me- 
dieşana“ — in limba germană.

C a m p io n a tu l m u n ic ip a l

In retur pot participa şi 
echipele din Cisnădie şi Avrig

In actualul campionat municipal, 
unde activează 10 echipe din muni
cipiul Sibiu şi comunele din jur, U- 
nirea Ocna Sibiului — liderul de 
toamnă —, precum şi urmăritoarele 
acesteia — Poeniţa Orlat, Cibinul 
Cristian, Spicul Şeica Mare şi Fla
mura roşie Cîrţa şi altele — au a- 
vut o comportare meritorie în tur. 
Nu acelaşi lucru se poate spune 
despre formaţiile Flamura roşie Si
biu şi Stăruinţa Sibiu, aflate în coa
da clasamentului. Leqat de desfă
şurarea acestui campionat municipal 
de fotbal mai sínt şi alte nkăjunsuH,

care credem că vor fi înlăturate o 
dată ou participarea intr-un număr 
mai mare a echipelor de fotbal din 
apropierea Sibiului. Ne gîndim în 
primul rînd la formaţiile care acti
vează in localităţile Cisnădie Şi 
Avrig şi care nu sínt cuprinse în
tr-o formă competitională organiza
tă. Asociaţiilor sportive respective 
le adresăm invitaţia de a intra, din 
retur, în campionatul municipiului 
Sibiu, spre a întări şi a ridica ni 
velul competitional şi baza de masă 
a fotbalului din judeţul nostru.

' - S. ŞIMON

„Cupa Unirii“
Recent, la Clubul tineretului din 

Mediaş, s-au desfăşurat întrecerile de 
tenis şi şah, organizate de Comitetul 
municipal Mediaş al U.T.C. şi dotate 
cu trofeul „Cupa Unirii“.

La Eceste întreceri s-au prezentat

cei mai buni tineri şahişti şi jucători 
de tenis de masă din Mediaş.

In urma unor frumoase dispute, 
sportivii s-au clasat astfel: şah 1. Con
stantin Radu, 2. Dorin Miştar; tenis 
1. Ovidiu Vlaicu, 2. Marius Dimitriu.- 

A. ZSOMBORI

Expoziţia „Pavel Maioran“ 
la Ocna Sibiului

Pe linia formării şi dezvoltării 
conştiinţei estetice a maselor, 
Centrul de îndrumare a creaţiei 
populare şi a mişcării artistice de 
masă a iniţiat un ciclu de expo
ziţii intitulat „Flori pentru partid“. 
In cadrul acestui ciclu, luni 17 ia
nuarie 1972 a avut loc în sala 
clubului staţiunii balneare Ocna 
Sibiului deschiderea expoziţiei cu
noscutului pictor medieşan Pavel 
Maioran.

Alături de o întreagă serie de 
îndrăgostiţi ai penelului ca: Emil 
Caba, Ion Călbureanu, Victor Caba 
etc., Pavel Maioran ne aduce în 
lucrările sale ceva din ineditul 
Mediaşului contemporan.

Fiind un amator, e cer) că lu

crează cu o dăruire necondiţio
nată, din acea năzuinţă de a-şi 
împlini existenţa visînd în tovă
răşia culorilor şi, totodată, de a 
ne comunica ceva din frumuse
ţile surprinse de talentul său ne
contestat.

Participant la toate bienalele, 
avind expoziţie personală la Si
ghişoara (în 1970), Mediaş (în mai 
şi septembrie 1971), la Sibiu (în 
noiembrie 1971), Pavel Maioran se 
impune perseverent şi mai ales 
mereu proaspăt în stima publi
cului.

Mai puţin prezent în portretis
tică (expune un singur tablou
„Verişoara“) pictorul preferă pei
sajul, unde talentul său se desco

peră din plin. Tablourile „Colţ de 
scăldat“, „Iarna“, „Dimineaţa pe 
Tîrnavă“, „Margine de oraş“ de
notă faptul că autorul lor este un 
bun mînuitor al penelului, un ar
tist desăvîrşit. Monumentele isto
rice trăiesc prin culori vii în 
„Stradă în Sighişoara“, „Turn de 
cetate“, „Turnul pictorilor“.

Ceea ce ne reţine atenţia de 
la început în tablourile expuse 
de Pavel Maioran este un per
fect echilibru care unifică apa
renta diversitate a preocupărilor. 
In multe dintre ele se ivesc ele
mente ce pot deveni substanţa 
unor lucrări viitoare care să-l re
prezinte integral.

NICOLAE SCUTEA

Ten!»

O lim p ia d a  e le v i l o r
Duminică, la Clubul tineretului 

din municipiul Mediaş a avut loc 
concursul denumit „Olimpiada de 
tenis a elevilor". La acest concurs 
s-au întîlnit 22 concurenţi, elevi de 
la şcoli profesionale, generale şi 11- 
ode din municipiul Mediaş.

După o vie dispută, primele trei 
locuri au revenit următorilor: 1. 
Florin Ciuraru (Şc. prof. Vitrome
tan): 2. Aurel Stoica (Liceul eco
nomic): 3. Zoltán Pop (Grupul şco
lar petrol).

A. Z.

a  a a
.

a m a

19 IANUARIE
•  1352 — A murit domnitorul 

Basarab I, oare a unificat voie
vodatele din dreapta şi din stingă 
Oltului, punînd astfel bazele sta
tului feudal — Ţara Românească.

•  20 de ani de la moartea vio
loncelistului şi compozitorului 
C C. Nottara (n. 1890).

TIMPUL
Centrul meteorologic Sibiu comu

nică: vreme geroasă cu cerul mai 
mult senin. Vîntul va sufla slab pî
nă la potrivit din sectorul estic. 
Minimele vor fi cuprinse între mi
nus 20 şi minus 17 grade, iar maxi
mele vor oscila între minus 8 şi 
minus 5 grade.

TELEVIZIUNE
15,00—17,00 Teleşcoală.
13,00 Muzică uşoară, cu orchestra 

Radioteleviziunii.
Mult e dulce şi frumoasă . . .

18,35 Timp şi anotimp în agricul
tură.

18,55 Interpretul săptămînii: Achim 
Nica. —

19,10 Tragerea Pronoexpres.
19.20 1 001 de seri. Aventurile ce

lor doi căţei.
19,30 Telejurnalul de seară.
20,00 Reportaj TV: Laudă tipo

grafului.
20.20 Tele-cinemateca: Marile ma

nevre — o producţie a stu
diourilor frrnceze, Cu: Mi
chele Morgan, Gerard Phi
lippe, Brigitte Bardot şi Dany 
Carell.

22,05 Gala interpreţilor. Ludovic 
Spiess.

22,25 Teleglob. Noua Zeelandă.
22,40 Telejurnalul de noapte.

CONFERINŢĂ
De la Universitatea populară din 

Sibiu ni se comunică: In cadrul 
cursului Ecouri ale literaturii uni
versale in literatura romanească, va 
fi susţinută, la sala -Astra", ora 
18,00, conferinţa: La Fontaine şi Gri- 
gore Alexandrescu — fabulişti. Pre
zintă, prof. Constantin Paşoiu.

TEATRU

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE: Ase
diul (orele 18,00 şi 20,00).

COPŞA MICA: POPULAR: B. D. 
in alertă (orele 17,00 şi 19,00).

OCNA SIBIULUI: Cazul C. L. (ore
le 17,00 şi 19,00).

BAZNA-BÄI: Cazul C. L. (orele 
17,00 şi 19,00).

Secţia germană a Teatrului de stat 
din Sibiu prezintă, la ora 19,30, 
spectacolul cu piesa Opinia publică, 
abonament litera D.

CINEMA
SIBIU: PACEA: Anna celor o mie 

de zile, seriile I şi II (orele 9,00; 
12,30; 16,30; 20,00); ARTA: Direcţia 
Berlin (orele 10,00; 12,00; 14,30; 16,30; 
18,30; 20,30); TINERETULUI: Avînt 
(orele 10,00; 12,00; 14,30; 16,30; 18,30; 
20,30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Tick . .. 
tick ... t ic k ... (orele 9,00; 11,15;
14,00; 16,30; 19,00; 21,15); TINERETU
LUI: Zestrea domniţei Ralu (orele 
10,00; 16,30; 18,30; 20,30); UNIREA: 
Pas cu pas (orele 10,00; 16,00; 18,00 
şi 20,00).

CISNĂDIE: POPULAR: Eliberarea 
seriile I şi II (orele 10,00; 17,00 şi 
20,00).

AGNITA: 8 MAI: Lingă tine trăiesc
oameni (orele 10,00; 16,00 şi 19,00).

Cadru din filmul Avînt, care rulea
ză la cinematograful .Tineretului" 

din Sibiu

VOLEI

Turneul fetelor de 
la Şcoala sportivă 

în R. P. Polonă
Zilele trecute s-au reîntors din 

R.P. Polonă voleibalistele de la 
Şcoala sportivă Sibiu, care au e- 
fectuat un turneu de 8 zile, cu opt 
meciuri, în oraşele Cieszyn şi Var
şovia. Elevele prof. Mareş Gheor- 
ghiţă au avut o comportare con
stant bună de-a lungul turneului, 
reuşind să cîştige 6 meciuri, în 
ciuda faptului că a fost rulat tot 
lotul, din care o parte constituie 
speranţe ale voleiului sibian.

La Cieszyn (3 meciuri în două 
zile) sibiencelor le-au fost opuse 
echipele M.K.S. Praga-Varşovia şi 
M.K.S. Bielsko-Biala. Prima este 
favorita nr. 1 a întrecerii junioa
relor din ţara vecină; cele două 
meciuri susţinute în compania ei 
au evidenţiat un bun potenţial al 
atacului şi blocajului româncelor, 
care şi-au adjudecat victoria cu 
3—2 (după ce gazdele au condus 
cu 2—0 la seturi) şi, respectiv, 
3—0. Un meci bun a fpst prestat, 
de asemenea, şi în compania echi
pei Bielsko-Biala (scor 3—1). Lo
tul sibian a evoluat apoi la Var
şovia, în faţa aceleiaşi echipe 
M.K.S. Praga-Varşovia (două me
ciuri), cu care a înregistrat scoru
rile de 2—3 şi 2—0, apoi cu M.T.K. 
Varşovia (3—1) şi M.K.S. Zyrardow 
(0—3; 2—1). „A fost un turneu 
lung, obositor — ne-a declarat prof. 
M. Gheorghiţă — dar extrem de 
folositor pentru experienţa compe- 
petiţională a elevelor mele".

In acest turneu s-au remarcat: 
Marilena Milea, Aurora Popenţa, 
Emilia Pitaru, Maria Deák, Iolanda 
Popescu, Angela Hila şi Anca 
Amariei.

Pro!. N. DEMBIŢCHI

D [ ~ ± l

/. M. C. P. MACO
SIBIU

str. Abatorului nr. 2,

ANGAJEAZĂ PRIN CONCURS:
•  ingineri specialitatea materiale de construcţii 

sau construcţii, cu vechime în specialitate de mini-
_  mum 4 ani sau tehnicieni materiale de construcţii sau 
^construcţii, cu vechime de minimum 8 ani în funcţii 

tehnice.
•  tehnician în specialitatea mecanică auto, cu ve

chime de minimum 8 ani în specialitate, pentru func
ţia de şef birou transporturi.

•  gestionari pentru funcţia de magazineri şi şefi 
de depozite, avind studii medii.

Concursul va avea loc în ziua de 25 ianuarie 
1972, ora 9,00, la sediul întreprinderii.

Informaţii suplimentare la serviciul personal, te
lefon 2 24 18.

•
9  
9  
•

întreprinderea de gospodărie 
orăşenească Cisnădie

ANGAJEAZĂ DE URGENŢĂ:
— tehnician instalaţii apă-canal
— tehnician în construcţii
— zidari
— tinichigii
— muncitori necalificaţi.

Cei interesaţi se vor adresa la sediul întreprinderii, ser
viciul plan-organizarea muncii, telefon 131.

o
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«
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M

î n t r e p r i n d e r e a  p e n t r u  J

o m o g e n i z a r e a  m i e r i i  j
str. Abatorului nr. 2, \

ANGAJEAZĂ: J
1 inginer chimist alimentar. ţ
Salarizarea conform H.C.M. nr. 914/1968. t

Informaţii la serviciul personal, telefon 1 12 36. ţ

Fabrica de piele şi încălfăminte 
„13 Decembrie“ Sibiu

ANGAJEAZĂ DE URGENŢĂ: 
tîmplari sau dulgheri.
Salarizarea se face conform H.C.M. 914/1968. 

Informaţii suplimentare se pot obţine de la serviciul 
personal, telefon 2 35 90.

G rupul şco la r  M.I.U. S ib iu
str. Dealului nr. 4,

ANGAJEAZĂ cu data de 1 martie 1972:
1 magaziner principal alimente.
Conform H.C.M. 2841/1968, se cer studii me
dii şi 2 ani în funcţii administrative.

Informaţii suplimentare se primesc la secretariatul şco
lii, telefon 1 45 52.

I C.E.I.L. Sibiu !
I A N U N Ţ Ă ,

scoaterea la concurs pe data de 1 februarie 1972, i 
a unui POST DE MAISTRU la secţia a Il-a mo- i 
bilă din Sibiu.

Cererile de înscriere la concurs vor fi însoţite de [ 
actele prevăzute de Legea nr. 12/1971, privind înca
drarea şi promovarea în muncă a personalului din uni
tăţile socialiste de stat.

Cererile se primesc pînă la data de 25 ianuarie 1972,
Ia sediul C.E.I.L. Sibiu, str. Rîului nr. 23 — serviciul 
personal.

Informaţii suplimentare se pot primi la serviciul 
personal al C.E.I.L. Sibiu, telefon 2 00 60.

Cooperativa „Arta Sibiului“
ANGAJEAZĂ:

— ŞEF DEPOZIT PRODUSE FINITE. 
Condiţii de salarizare conform deciziei 370 UCECOM.

C O N V O C A R E
Membrii colectivului de ajutor reciproc — caz de deces „Lazaret" 

sínt rugaţi să participe la ADUNAREA GENERALĂ, care se ţine ir 
de 23 ianuarie 1972, ora 11, Sn sala clubului C.F.R. din Sibiu, str Si 
tele Unite nr. 1.

CUMPĂR FIAT 850, sau Moskvici 407-408. Sibiu, str. TipogrTfîî^" 
Smeu Traian.

CAUT pentru Bucureşti femeie pentru menaj şi Îngrijire copii 3 âni~ 
FIAT 1 300. Sibiu, telefon 7 24 13,
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In spiritul utilizării judicioase 
a fondului de salarii planificat

Bunele rezultate economice obţi
nute în 1971, precum şi cele ce nt 
le propunem a le realiza în acest 
an urmează, în mod firesc, o linie 
ascendentă, demonstrînd convingă
tor că România socialistă se află în 
plin avînt pe linia înfăptuirii mă
reţului program elaborat de Con
gresul al X-lea al partidului, făcînd 
paşi hotărîti pentru construirea so
cietăţii socialiste multilateral dez
voltate.

Mai mult, printr-o fundamentare 
ştiinţifică a posibilităţilor existente 
în economie, prin mobilizarea rezer
velor existente, sarcinile actualului 
cincinal au spo
rit fată de nivelul 
prevăzut initial la 
Congresul al X-
lea al partidului. ________
Numai pentru a-
cest an producţia industrială va în
registra o creştere de 2 miliarde lei, 
în comparaţie cu prevederile iniţia
le din planul cincinal, stabilindu-se 
totodată un spor al venitului naţio
nal de 11—12 la sută. Aceşti indi
catori' reflectă dinamismul viguros 
al producţiei noastre de bunuri ma
teriale, în acest fel creîndu-se o ba
ză puternică pentru înfăptuirea po
liticii partidului şi statului privind 
ridicarea continuă a nivelului de 
trai al poporului.

După cum este cunoscut, în acest 
an, urmărindu-se cu consecventă în
deplinirea obiectivelor propuse în 
planul cincinal, vor fi majorate sa
lariile oamenilor muncii. Se va a- 
sigura astfel creşterea salarului mi
nim de la 800 lei la 1 000 lei, ajun- 
gîndu-se, la nivel de economie, la 
un salar mediu de 1 500 lei. Acestor 
îmbunătăţiri li se vor adăuga alte
le de ordin social-cultural.

Pentru a atinge însă obiectivul 
propus este necesar ca fiecare co
lectiv de muncă să se preogupe de 
ridicarea calitativă a activităţii des
făşurate, în aşa fel încît rezultatele 
obţinute să fie mereu mai fructuoa
se, mai bune. In acest sens se im
pune ca o cerinţă de prim ordin 
folosirea raţională a forţei de mun
că, care să ducă la sporirea produc

tivităţii muncii, la îmbunătăţirea 
normelor de muncă, la folosirea ju
dicioasă a capacităţilor de produc
ţie.

După cum se ştie, ca formă de 
retribuire a muncii în socialism, sa
lonul nominal cuprinde partea din 
venitul naţional ce se cuvine fiecă
rui salariat pentru contribuţia adu
să la dezvoltarea societăţii — fie
căruia după cantitatea şi calitatea 
muncii prestate. Recent — în se
siunea Marii Adunări Nationale din 
decembrie 1971 — pentru a se răs
punde din ce în ce mai bine nece
sităţilor de plată a salariilor, a fost

mase neutilizate se vor prelua la 
bugetul de stat. Acesta este un ele
ment nou faţă de reglementările de 
pină acum, avînd menirea de a con
tribui la îmbunătăţirea utilizării fon
dului de salarii. Pină la apariţia a- 
cestei legi întreprinderile întocmeau 
un plan al utilizării fondului de sa
larii mai general şi nu pe forme de 
remunerare. Exista doar obligaţia 
încadrării în fondul alocat, cu drep
tul de a se utiliza în întregime pe 
formele care erau socotite ca ne
cesare. Acest procedeu dădea posi
bilitatea strecurării unor greşeli în 
utilizarea fondurilor deoarece nu se 

ţinea întotdeauna

Să cunoaştem şi să respectăm legile ţării

adoptată Legea privind unele mă
suri pentru îmbunătăţirea utilizării 
fondului de salarii planificat în u- 
nitătile socialiste. Această lege are 
menirea să întărească disciplina în 
utilizarea fondului de salarii, să im
prime pentru fiecare unitate socia
listă obligativitatea gospodăririi cu 
mare chibzuială a tuturor fondurilor 
destinate remunerării muncii.

Fondul de salarii se stabileşte în 
mod corespunzător cu sarcinile can
titative şi calitative de plan, avin- 
du-se in vedere principiul socialist 
al repartiţiei. De aceea in acest act 
normativ se atrage în mod deosebit 
alentia cu privire la evitarea efec
tuării plăţilor nelegale din fondul 
de salarii. De altfel sini prevăzute 
şi răspunderile pentru eventualele 
încălcări ale acestor reglementări.

Din lege se retine faptul că fon
dul de salarii se va cheltui după 
un plan amănunţit, bine stabilit. Se 
vor prevedea astfel sumele necesa
re pentru plata salariilor tarifare, a 
sporurilor de vechime, sporurilor pen
tru condiţii deosebite de muncă, a 
indemnizaţiilor de conducere, acor
darea gradaţii, concedii şi alte 
drepturi ale salariaţilor.

în cazul în care sumele prevă
zute în plan pentru retribuirea mun
cii nu ? au cheltuit efectiv, cele ră-

seama de corela
ţiile cele mai per
fecte ce ar fi tre
buit să existe în
tre diferitele for- 

remunerare. Apărea, totoda- 
utilizării fondului

me de
tă, posibilitatea 
de salarii în funcţie de anumite ne
cesităţi ivite în mod neprevăzut, 
ceea ce, în unele cazuri, putea să 
conducă la slăbirea rolului planifi
cării în cadrul planului forţei de 
muncă şi a fondului de salarii. în 
apelaşi timp, o folosire a acestor 
fonduri într-o sumă globală desti
nată remunerării permitea unele a- 
buzuri ce puteau avea un rol nefa
vorabil în stimularea oamenilor 
muncii.

Se desprinde ded concluzia că 
pentru activitatea viitoare, în con
formitate cu noua lege, creşte rolul 
planificării în utilizarea fondului de 
salarii întreprinderilor le revine 
sarcina de a analiza de la început, 
corelat cu sarcinile de producţie, 
necesităţile de remunerare şi a le 
prevedea ca atare în plan.

Legea privind unele măsuri pen
tru îmbunătăţirea utilizării fondului 
de salarii planificat pentru unităţile 
socialiste este încă un instrument 
de conducere planificată a econo
miei.

IOSIF PLEŞCA
contabil şef la Uzina mecanică 

Sibiu

Din a c t iv ita te a  cen siiiilo r  populare
Tălmaciu

•  Peste 180 de cetăţeni din centrul 
de comună şi satul aparţinător Tăimă- 
cel au participat zilele trecute, cu 
120 atelaje, la transportul balastului 
pe drumul care leagă cele două lo
calităţi. Au fost executate, pe acest 
drum, lucrări de curăţire a şanţuri
lor de scurgere pe o distanţă de 3 
km. împrăştiindu-se totodată 300 m c 
balast.

•  In vederea urbanizării comunei, 
în săptămîna trecută s-a ' realizat un 
vechi deziderat al localnicilor: acor
darea unor denumiri corespunzătoare 
străzilor. Au fost montate plăcuţele 
cu noile denumiri pe 34 artere de 
circulaţie interioară; artera principală 
a comunei poartă denumirea „Uni
rii“, sediul consiliului popular comu
nal, al C.A.P., P.T.T.R. şl alte insti
tuţii principale sínt situate pe stra
da Nicolae Bălcescu.

orlăţenii au stabilit, conform Legii 
nr. 20/1971, contribuţia bănească şi 
în muncă în vederea realizării unor 
lucrări de interes obştesc. Mobilizaţi 
de succesul repurtat, la sfîrşitul a- 
cestei acţiuni s-a totalizat la nivelul 
comunei o contribuţie bănească de 
150 000 lei, revenind cite 220 lei, în 
medie pe gospodărie, patru zile de 
participare la muncile obşteşti cu 
braţele şi cite şase zile cu atelajele.

In condiţiile aplicării noii legi, va
loarea contribuţiei băneşti şi a mun
cilor patriotice ce se vor efectua în 
acest an asigură executarea a nume
roase obiective. Printre acestea se 
numără supraetajarea localului gră
diniţei de copii, construirea unui lo
cal pentru funcţionarea unei farma
cii, introducerea apei potabile în ca
sele cetăţenilor şi altele.

Bîrghiş

Orlat
Obţinînd primul loc in întrecerea 

pentru buna gospodărire şi înfrumu
seţare a comunelor din judeţul nos
tru, orlăţenii sínt hotărîţi să demon
streze şi in acest an calitatea lor de 
buni gospodari şi edili.

Duminică s-au terminat adunările 
Cetăţenilor în toate cele 45 circum
scripţii electorale, adunări in care

Profitînd de timpul favorabil, de 
lipsa zăpezii — cetăţenii din Bîrghiş 
execută în aceste zile ample acţiuni 
de curăţire şi îmbunătăţire a păşu
nilor comunale. Conduşi de deputaţi, 
zilnic participă la această lucrare ci
te 30—40 de săteni din satele Ve- 
cerd, Ighişul Vechi, Zlagna şi din 
centrul de comună.

Se estimează depăşirea suprafeţei 
de 70 hectare păşuni curăţite — cit 
şi-au propus iniţial să realizeze cetă
ţenii din Bîrghiş în acest început de 
an.

Noutăţi 
în librării
Georgeta Prodescu-Mihăescu şi 

Pavel Ţugui — Culegere de texte 
literare ş i ' didactico-ştiinţifice pen
tru cl. I—V. Editura didactică şi 
pedagogică.

Eugenia Oprescu — Bibliografia 
literară română ilustrată 1944—1970
— Editura Eminesou.

Traian Liviu Birăescu — Condi
ţia romanului — Editura Dacia.

Dimitrova Blaga — Cînd te abaţi 
din drum — Red. Albatros — în
dreptar ortografic, ortoepic şi de 
punctuaţie, ediţia IlI-a — Editura 
Academiei R.S.R.

Mia Braia — 150 romanţe — Red. 
muzicală.

Ion Baciu — Fiziologia In viaţa 
omului contemporan — Editura 
Dacia.

Charles Dickens — Casa umbrelor
— Editura Univers.

Imagine din sera municipiului Sibiu, seră care-şi întinde spaţiul pro
ductiv pe o suprafaţă de 10 000 m p

Foto: FRED NUSS

Organizarea şi esenţa 
activităţii educative

(Urmare din pag. I)

tru cine organizăm activităţi edu
cative?

Casa de cultură, prin destinaţia 
ei, se adresează publicului larg, 
dar şi diferitelor categorii de ce
tăţeni: tineri, femei etc. In cadrul 
Universităţii populare funcţionea
ză, organizat împreună cu U.T.C., 
„Politclubul“, prin care se face 
educaţia politică a tineretului; tot 
in cadrul Universităţii populare 
funcţionează şi ciclul de confe
rinţe „Lumea secolului XX“. Pot 
da şi alte exemple, privind edu
caţia medicală a femeilor, educa
ţia patriotică a tineretului, edu
caţia pedagogică a părinţilor 
ş.a.m.d.

— Care sínt cele mai frec
vente forme de muncă, abor
date?

— Expunerea, simpozionul, masa 
rotundă. După cum se vede, nu 
am depăşit modalităţile consacra
te, deşi avem convingerea că este 
necesar un salt, saltul spre dia
logul de opinii, prin care publicul 
contribuie efectiv la reuşita acţi
unii, se transformă din obiect al 
educaţiei, în subiectul acesteia, ai

/

In u n e le  co o p era tiv e  a g r ic o le

INVAJAMINTUL AGROZOOTEHNIC-în 
z o d ia  improvizaţiilor şi a formalismului

Este, de fapt, învăţămintul agro
zootehnic o activitate sezonieră? A 
răspunde corect la această întrebare 
înseamnă a studia cit mai complet 
implicaţiile ridicării nivelului de cu
noştinţe al oamenilor muncii din a- 
gricuitură, a pătrunde sensurile mul
tiple ale contribuţiei acestei acţiuni 

, în formarea gîndirii oamenilor, în 
formarea conştiinţei comuniste a ma
selor largi de cooperatori, mecani
zatori etc. Şi, mai ales, răspunsul la 
această întrebare este determinat de 
modul cum se reflectă îmbogăţirea 
cunoştinţelor şi formarea conştiinţei 
oamenilor muncii de pe ogoare in ac
tivitatea de producţie, cu alte cuvin
te de modul cum sint aplicate în 
practică, în producţie, cunoştinţele 
dobîndite la învăţămintul agrozooteh
nic.

Dacă extindem la acest nivel sfe
ra implicaţiilor acestei acţiuni, a- 
tunci este vădit caracterul perma
nent al învăţămîntului agrozootehnic. 
Această formă de răspîndire a cunoş
tinţelor ştiinţifice şi de educare ştiin
ţifică a lucrătorilor din agricultură 
trebuie tratată cu toată seriozitatea 
de către toţi specialiştii, preşedinţii, 
brigadierii chemaţi să asigure efi
cienţa maximă a acţiunii. In acest 
sens, a fost creat un cadru organi
zatoric bine precizat. Au fost stabi
lite tematici adecvate în toate uni
tăţile, s-au efectuat instructaje com
petente, lectorii dispun de baza ma
terială şi capacitatea ştiinţifică ne
cesare efectuării unor expuneri pline 
de conţinut, interesante, atractive, de 
mari semnificaţii politico-sociale. In 
ultimă instanţă, fiecare inginer, me
dic veterinar sau oricare alt lector 
al învăţămîntului agrozootehnic îşi 
face o mîndrie din ridicarea conti
nuă a nivelului calitativ al lecţiilor 
predate.

La C.A.P. Bruiu sínt organizate 
două cercuri: unul pentru sectorul 
vegetal, unde lector este inginerul 
Anton Király, preşedintele unităţii, 
şi altul pentru creşterea vacilor cu 
lapte, unde lector este tehnicianul ve
terinar Mireea Cernea. Ambele 
cercuri cuprind doar 54 cooperatori,

Adunările generale a le oam enilor muncii
(Urmare din pag. I)

de eficienţă a noilor obiective intrate 
In funcţiune. Din acest punct de vede
re în judeţul nostru există suficien
te rezerve.

In acelaşi timp, participanţii la dez
baterile din adunările generale vor, 
trebui să-şi orienteze atenţia, să vi
nă cu propuneri de măsuri privind 
utilizarea intensivă a utilajelor şi 
maşinilor existente, în scopul reali
zării ritmice a sarcinilor de plan. 
Pentru îndeplinirea acestor sarcini, 
comitetele oamenilor muncii, ca or
gane de conducere colectivă, vor tre
bui să urmărească în continuare £.- 
sigurarea aprovizionării ritmice cu 
materii şi materiale, a asistenţei teh
nice de organizare şi tehnologică în 
toate schimburile, utilizarea raţiona
lă a forţei de muncă, precum şi o îmbu
nătăţire a relaţiilor de colaborare şi co
operare atît între secţii, cit şi cu alte 
întreprinderi. Din dezbateri trebuie 
să rezulte măsuri care să ducă la 
generalizarea schimbului II şi extin
derea schimbului III în toate unită
ţile industriale, în special la cele 
constructoare de maşini, măsuri ca
re vor contribui în mod substanţial 
la ridicarea indicilor de utilizare a 
maşinilor, la crearea condiţiilor de 
sporire substanţială a volumului pro
ducţiei, prilej de formulare a unor 
angajamente importante pe anul în 
curs. .

In repetate rînduri s-a sublimat 
importanţa autoutilărilor pentru per
fecţionarea prin mijloace proprii a 
dotării tehnice. In multe din uzinele 
şi întreprinderile judeţului nostru re
zultatele obţinute în cadrul ^acestei 
acţiuni au fost deosebit de conclu
dente. Acest lucru va trebui să con
stituie un imbold în activitatea vii
toare, atît pentru unităţile care din 
acest punct de vedere au căpătat o 
bogată experienţă, cit şi pentru în
treprinderile în care autodotarea a 
fost abordată mai timid. In planuri
le ce se vor stabili trebuie să se pre
vadă realizarea cu forţe proprii a

noi utilaje, dotarea celor existente 
cu instalaţii şi mecanisme care să 
le sporească mult randamentul. Prin 
aceasta se vor putea utiliza mai e- 
ficient fondurile de investiţii, se va 
putea renunţa intr-o proporţie tot 
mai mare la importuri, fondurile va
lutare fiind utilizate numai pentru 
obiective strict necesare dezvoltării 
anumitor ramuri ale economiei na
ţionale.

Una din problemele care vor tre
bui să stea în atenţia participanţilor 
la dezbateri este aceea a îmbunătă
ţirii continue a calităţii produselor. 
In acest sens colectivele de muncă 
din întreprinderile judeţului nostru 
trebuie să pună în directă legătură 
cu îndeplinirea principalului obiectiv 
al activităţii viitoare — creşterea ne
contenită a eficienţei activităţii eco
nomice — problema ridicării nivelu
lui calitativ al producţiei, îmbunătă
ţirea parametrilor funcţionali ai pro
duselor şi, în mod deosebit, înnoirea 
şi modernizarea produselor. De aceea 
participanţii la dezbateri nu trebuie 
să treacă uşor peste problemele pri
vind diversificarea producţiei, lărgi
rea gamei sortimentale, împrospăta
rea produselor, a modelelor, în func
ţie de pretenţiile mereu crescînde ale 
consumatorilor.

După cum se ştie judeţul nostru 
are sarcini Importante în ceea ce 
priveşte livrările la export. Faptul 
că o serie de unităţi industriale nu 
şi-au realizat sarcinile din anul pre
cedent, trebuie să constituie un pri
lej de analiză profundă în toate a- 
dunările generale. Vor trebui luate 
cele mai eficiente măsuri pentru lăr
girea relaţiilor de schimb cu bene
ficiarii externi, mai ales că vor tre
bui recuperate rămîneriîe în urmă 
din anul precedent. Numai în felul 
acesta vor fi asigurate condiţiile în
deplinirii şi depăşirii sarcinilor de 
export ce revin judeţului nostru a- 
tît pentru anul curent, cit şi în în
tregul cincinal. Reprezentanţii sala
riaţilor din întreprinderi ca „Emailul 
roşu“, „Automecanlca“ Mediaş, Uzine
le textile Cisnădie, unităţile de in

dustrie looală, sínt chemaţi să dez
bată cu multă responsabilitate pro
blemele ce se impun a fi rezolvate 
în scopul îmbunătăţirii activităţii de 
export.

Cu multă responsabilitate trebuie 
luată în dezbatere şi problema in
vestiţiilor. Unităţile beneficiare vor 
trebui să găsească mijloacele cele 
mai eficiente de accelerare a desfă
şurării lucrărilor, de urgentare a 
predării documentaţiilor, acolo unde 
încă nu au fost terminate, de în
cheiere a contractelor pentru utila
je, pentru ca, în final, să se res
pecte termenele de punere in func
ţiune. O mai mare atenţie va trebui 
acordată executării anumitor lucrări 
în regie proprie.

De asemenea, unităţilor producă
toare de materiale de construcţii le 
revine sarcina să dezbată în adună
rile generale posibilităţile de lărgire, 
de sporire a volumului producţiei lor. 
La I.I.L. MACO va trebui să spo
rească producţia de balast, de pre
fabricate din beton, de cărămidă. Tot
odată întreaga activitate de produc
ţie de la „Record“ va trebui să cu
noască în acest an un reviriment.

In ceea ce priveşte pe constructori, 
în adunările generale aceştia vor tre
bui să dezbată problemele privind a- 
sigurarea condiţiilor de realizare a 
investiţiilor conform graficelor sta
bilite, ca şi problemele de gospodă
rire mai judicioasă a materialelor de 
construcţie şi a utilajelor de care 
dispun, de introducere a metodelor 
avansate privind organizarea muncii, 
în special prin extinderea acordului 
global.

Obiectivele de investiţii vor tre
bui stabilite în aşa fel incit ele să 
fie executate şi predate beneficiarilor 
în mod eşalonat, concentrîndu-se for
ţele la anumite lucrări pină la ter
minare.

Pentru buna reuşită a adunărilor 
generale, organizarea şi conducerea 
lor trebuie astfel realizate incit să 
se creeze condiţii optime pentru par
ticiparea la dezbateri a unui număr.

cit mai mare de muncitori* tehni
cieni, ingineri, oameni cu experienţă 
în activitatea de producţie. Numai 
in felul acesta se vor putea stabili 
soluţii cit mai eficiente de mobili
zare a rezervelor existente în fieca
re unitate, de asigurare a îndeplini
rii în mod exemplar a sarcinilor de 
plan pe anul în curs.

La baza dezbaterilor din adunările 
generale trebuie să stea principiile 
cuprinse în Programul Partidului Co
munist Român privind îmbunătăţirea 
activităţii ideologice, ridicarea nive
lului general al cunoaşterii şi educa
ţia socialistă a maselor. Adunările 
generale, ca înalt forum de condu
cere colectivă, vor conduce la creş
terea spiritului de răspundere al oa
menilor muncii, la stimularea iniţia
tivei creatoare a maselor, la întări
rea disciplinei în producţie, vor con
stitui încă un prilej de intensifica
re a activităţii de educare a oameni
lor muncii în spiritul patriotismului 
socialist, de creştere a conştiinţei so
cialiste. de sporire a combativităţii 
revoluţionare.

Pentru buna desfăşurare a adună
rilor generale, comitetele sindicatelor, 
comitetele oamenilor muncii vor tre
bui să acorde o atenţie deosebită pre
gătirii lor la un nivel superior, cre
ării condiţiilor optime pentru solu
ţionarea problemelor ce se ridică pen
tru realizarea sarcinilor de plan pe 
1972. In acest sens este necesar un 
sprijin substantiell din partea orga
nelor teritoriale ale sindicatelor, a 
conducerii ministerelor şi centralelor 
industriale. Printr-o bună pregătire 
se va crea o atmosferă de lucru, de 
analiză profundă a problemelor şi 
căilor de atragere în circuitul econo
mic a rezervelor existente. Discuţiile 
şi propunerile ce se vor face, vor a- 
vea menirea să soluţioneze proble
mele complexe ale planului, să mo
bilizeze pe comunişti, pe toţi oame
nii muncii la îndeplinirea şi depăşi
rea planului anual, la stabilirea unor 
angajamente care să ridice activita
tea Întreprinderilor pe noi trepte ale 
eficienţei.

"in timp ce unitatea dispune de o 
forţă de muncă apreciată Ia sute de 
oameni.

Iată un prim aspect al organizării 
învăţămîntului agrozootehnic.

Primele lecţii ale cercului pentru 
sectorul vegetal s-au referit — du
pă cum era firesc — la culturile de 
bază ale unităţii: grîu-orz şi sfeclă 
de zahăr. In anul trecut, datorită 
aplicării unei agrotehnici ştiinţifice, 
la Bruiu s-au obţinut 2 240 kg griu 
şi 2 280 kg- orz de pe fiecare hectar 
cultivat, faţă de 1500 kg şi — res
pectiv — 1 600 kg — indicatori pla
nificaţi. Fără îndoială, acestea sínt 
argumente temeinice in demonstrarea 
rolului ştiinţei şi al aplicării acesteia 
in producţie. Deci lectorul dispune 
de date concludente în argumenta
rea ideilor. Intrăm însă în „amănun
te organizatorice“.

— Cîţi oameni au participat la a- 
ceste lecţii? ne adresăm lectorului.

— Toţi cei înscrişi...
Cuvinte de laudă pentru asigurarea 

unei frecvenţe foarte bune.
— Cum ţineţi evidenţa modului de 

desfăşurare a învăţămîntului agrozoo
tehnic?

— Cum adică?
— Aşa, nu aveţi un dosar al dv„ 

al lectorului, în care să vă notaţi 
prezenţa cursanţilor, eventualele în
trebări puse şi discuţii purtate?

— A, nu, nu am aşa ceva. Ştiţi, 
Ia noi totul e mai simplu...

Nu ştiu de ce, dar mi se pare că 
acest mod de a organiza învăţămîn- 
tul agrozootehnic este nu numai prea 
„simplu“, dar este simplist; mai mult, 
este vădit aici formalismul muncii 
desfăşurate. Pentru că este greu de 
conceput desfăşurarea unei activităţi 
susţinute fără a se asigura un con
trol al pregătirilor, al etapelor par
curse, al faptelor concrete în mersul 
lor firesc. Ne surprinde manifestarea 
acestei concepţii privind organizarea 
şi desfăşurarea învăţămîntului agro
zootehnic la un specialist care a do
vedit — şi dovedeşte — în alte sec
toare capacitate organizatorică, pri
cepere, energie şi chiar pasiune în 
rezolvarea complexelor probleme ale 
producţiei. A trata învăţămintul agro
zootehnic ca o activitate facultativ- 
impusă, a nu fi convins tu, ca lec
tor, de rolul deosebit al acţiunii in 
care ai angrenat zeci de oameni în
seamnă, în ultima instanţă, a te for
maliza, a pierde contactul cu miezul

fierbinte al evenimentelor, cu sensul 
politic al acţiunii.

— Lecţiile la televiziune se urmă
resc aici, in Bruiu?

— Nu avem televizor. Vom cum
păra însă un aparat In aceste zile şi...

Oare nu se găseau 3—4 000 lei la 
Bruiu pentru a cumpăra un televizor 
Sn vederea organizării vizionării în 
bune condiţiuni a tele-lecţiilor? Sau 
poate că aici — şi nu numai aici — 
oamenii nu consideră ca ajutor tele- 
lecţiile?

Şi pentru că am amintit de teîe- 
lecţii, iată-ne din nou la Cîrţa. Cu 
citeva săptămini în urmă constata
sem că aici televizorul era plasat în 
biroul preşedintelui, unde nu putea 
fi organizată vizionarea de lunea şi 
joia. Acum, după scurgerea atîtor zi
le, constatăm că televizorul încă nu 
este folosit eficient. Inginerul Gheor- 
ghe Secreanu îşi ia — acum — din 
nou angajamentul că „în cel mai 
scurt timp“..,

Şi trebuie să amintim că această 
situaţie este înregistrată intr-un co
lectiv de oameni care şi-a dovedit 
— cu prisosinţă — priceperea şi hăr
nicia in eimp sau în zootehnie. Cum 
altfel putem explica aceste aspecte 
decit prin atitudinea formală a ca
drelor de conducere faţă d.e rezolva
rea acestei probleme?

In această perioadă există toate 
condiţiile pentru intensificarea rit
mului în care se desfăşoară învăţă- 
mintul agrozootehnic. Eficienţa aces
tei acţiuni este determinată, în cel 
mai mare grad, de înţelegerea pro
fundă a caracterului politic, ideologic 
şi educativ al lecţiilor, de strădania 
consiliului de conducere de a fi la 
înălţimea exigenţelor. Fiecare lector 
să privească şl să rezolve această 
sarcină ca pe o îndatorire de onoa
re, de mare răspundere socială, iar 
organizaţiile de partid să acorde un 
sprijin direct consiliilor de conduce
re în desfăşurarea în cele mai bune 
condiţii, a învăţămîntului agrozooteh
nic. îndeplinirea exemplară a acestor 
sarcini este o chezăşie a intăririi dis
ciplinei şi a sporirii responsabilităţii 
oamenilor muncii de pe ogoare, a 
educării acestora în spiritul dragostei 
faţă de muncă, adevăr, cinste, pentru 
continua îmbunătăţire a activităţii ce 
se desfăşoară in unităţile agricole.

GH. VALEANU

propriului său act educaţional. Ir» 
acest sens, simţim nevoia unui 
sprijin calificat, apărut ca o con
cluzie a unor investigaţii ştiinţi
fice. S-au întreprins, pină Sn pre
zent, citeva cercetări sociologice, 
prin chestionare, în special pri
vind universităţile populare din 
judeţ, deci şi Universitatea popu
lară din Sibiu. Cred că acţiunea 
aceasta ar trebui extinsă, mai ales 
in rîndul tineretului, dar şi al 
altor categorii de cetăţeni.

— Vă rugăm să ne vorbiţi, 
in continuare, despre eficienţa 
acţiunilor pe care le organi
zaţi.

— Tocmai această eficienţă ar 
trebui evidenţiată — bineînţeles 
in măsura în care acest lucru este 
posibil in momentul actual — prin 
cercetarea sociologică. V-aş pu
tea da cifre privind participarea, 
sau neparticiparea, publicului la 
diversele acţiuni iniţiate de noi, 
în municipiul Sibiu, dar nu acest 
lucru ni se pare important. Im
portant este secretul ce trebuie 
întreprins de către cercetarea so
ciologică.

— Ce activităţi educative 
propuneţi, pentrn această lună, 
publicului sibian?

— Continuăm, în colaborare cu 
Centrul din Sibiu al Academiei 
de Ştiinţe Sociale şi Politice a 
R.S.R., ciclul de expuneri şi co
municări în limbile română şi ger
mană, la filiala „Ilie Pintilie“, ci
clurile de expuneri medicale, ia 
Guşterita şi „Ilie Pintilie“, ciclul 
de expuneri privind „Viaţa coti
diană a Daciei romane", toate 
cursurile Universităţii populare, 
simpozionul „Umanism — patrio
tism — internaţionalism“, precum 
şi programele susţinute de către 
formaţiile noastre artistice — pen
tru a demonstra ceea ce spuneam 
la început: toate acţiunile noastre 
au, sau trebuie să aibă, caracter 
educaţional. In continuare, publi
cul are cuvîntul.

V E S T I DIN 
C O P Ş A  M ICĂ

Ateliere-şcoală
Odată cu începerea trimestrului 

II, elevilor de la Liceul teoretic 
le-a fost pus la dispoziţie un ate- 
lier-şcoală cu 2 încăperi, dotat cu 
scule şi dispozitive pentru efectua
rea lucrărilor de lăcătuşerie, unde 
în cadrul orelor de practică Îşi 
pot desfăşura activitatea deodată 
60 de elevi. Pentru amenajarea 
atelierului-şcoală, un sprijin sub
stanţial l-a dat U.M.M.N., uzină 
care de fapt patronează liceul din 
localitate.

Un asemenea atelier-şcoală va fi 
dat in curînd în folosinţă, printr-o 
nouă construcţie, şi la şcoala ge
nerală. Atelierul va fi dotat cu 
utilaje şi scule prin grija uzinei 
„Carbosin“.

Iniţiativă lăudabilă
Recent, cu ocazia desfăşurării în 

cadrul clubului muncitoresc a in
formării politice pe tema „Organi
zarea întregii vieţi sociale pe baza 
principiilor eticii şi echităţii so
cialiste“, a fost inaugurat ciclul de 
manifestări intitulat „Cadran po
litic“. In cadrul acestui ciclu se 
vor organiza manifestări bilunare.

Acţiune reuşită
Simbătă, în cadrul clubului mu»- 

citoresc a fost prezentat un spec
tacol de păpuşi „StănLcioară cit o 
donicioară“. Spectacolul a fost sus
ţinut de un colectiv de artişti ama
tori de la Casa orăşenească de 
cultură din Cisnădie. După spec
tacol s-a ţinut o dezbatere cu edu
catorii şi cadrele didactice ale cla
selor I—IV pe tema „Să înfiinţăm 
un teatru de păpuşi la Copşa 
Mică“.

r.ind demnitatea este  sacrificată
(Urmare din pag. 1)

acordat importanţă, transcriind 
„punctele de vedere“ altfel, dînd 
numele „autorilor“, ar fi fost ca 
şi cum am fi fost tentaţi să des
coperim sîmburele ultim al ade
vărului. Nu negăm că am intrat 
cu acest gînd in curtea din Me
diaş, str. Turnului nr. 4, dar măr
turisim că nu am mai ieşit cu 
acest gind ci cu altele...

Am stat de vorbă în locuinţele 
familiilor Schuster, Vitán, Deac, 
Sas. Am Întrebat, am revenit, am 
recercetai. „Adevărul“ se prezen
ta difuz şi, în fiecare loc altfel. 
Vinovaţi sínt totdeauna alţii decit 
mine — cam aşa reieşea, vinovat 
este X pentru că „uite ce mi-a 
spus“. „Totul pleacă de la Sas 
care se leagă de toţi“. „Totul 
pleacă de la Vitani care-s nişte 
oameni aşa şi altfel...“.

De ani de zile o curte cu 12—14 
familii este in fierbere. Se sparg 
mereu, mereu, bube care împrăş
tie un miros fetid. Mirosul lipsei 
de demnitate, al neomeniei. Ce 
au de împărţit colocatarii aceştia 
atlt de preţios incit, pentru mă
runtele lor diferenduri şi ambiţii, 
să fie puşi pe drumuri oameni,

funcţionari, instante? Ce au aceşti 
oameni de împărţit Incit să me
rite renunţarea la demnitate, la 
omenie? Ce este atît de grav in
cit să punem în balanţă calităţile 
lor recunoscute la locul de mun
că („Mergeţi la mine la serviciu, 
la „8 Mai“ şi întrebaţi ce fel de 
muncitor sínt, ce fel de om sínt“ 
— spune Gheorghe Sas), ce este 
atît de important încît să ames
tecăm copiii, la vîrsta lor fra
gedă, (Tania Vitán, 4 ani; Lucian 
Vitán, 12 ani) în certurile noas
tre, să-i obligăm să poarte pe 
umerii lor responsabilităţi de care 
trebuie, in numele omeniei, să fie 
SCUtiti.

Suspiciunea ridicată la rang de 
curiculum vitae, duşmănia iscată 
din cele mai terne .pricini, ridi
cată la rang de criză belicoasă, 
iată un mod de a abdica — ne- 
permis de uşor — de la nişte 
norme pe care cadrul social So
cialist îşi clădeşte vigoarea.

E, in toată această poveste în
tinsă pe ani, o renunţare Ia dem
nitate pe care trebuie s-o comba
tem. Ciuperca otrăvită a gilcevii 
trebuie distrusă.

Cum? Sau, de fapt, ar trebui să 
ne întrebăm dacă este permis să

tergiversăm ruperea unor aseme
nea noduri? Nu-i simplu. Dar este 
cazul să apelăm la ceea ce ni se 
cere nouă, oamenilor din această 
vreme. A munci bine? Da. A fi 
în pas cu cerinţele sociale? Da. 
A fi oameni integri, demni, capa
bili să ne dovedim deasupra unor 
reminiscenţe morale ale timpuri
lor trecute? Da.

Avem posibilităţi reale, un ca
dru instituţional capabil să găz
duiască şi să decidă intervenţia 
acolo unde este nevoie. Să nu cre
dem că asemenea „focuri de paie“ 
sínt nevinovate. Sint semnale care 
atenţionează privind apariţia u- 
nei maladii. Să n-o lăsăm să se 
întindă pînă la naşterea unor fo
care otrăvitoare pentru un grup 
mai mare. Să nu uităm că aceşti 
oameni pleacă zilnic la locurile 
lor de muncă purtînd ecourile 
unor circumstanţe cel puţin stînje- 
nitoare...

P.S. Dincolo de „context“, am 
plecat din str. Turnului 4 puţin 
nedumeriţi: nu există, aici, o aso
ciaţie de locatari, deputat, orga
nizaţie de partid de cartier? Sau, 
nu cumva, chiar Consiliul popular 
municipal ar trebui să intervină 
în acest caz $i-n cazuri similare?



NOUL GUVERN 
E G IP T E A N

Cairo 18 (Agerpres). — Preşedin
tele Republicii Arabe Egipt, Anwar 
Sadat, a emis un decret prezidenţial 
privind constituirea noului guvern al 
tării, condus de primul ministru Azi/. 
Sedky. Din noul cabinet, anunţat de 
premier, fac parte cinci vicepre
şedinţi şi 26 de miniştri. In funcţiile 
de vicepremieri au fost numiţi: Mo- 
h.imed Kader Hatem, care deţine şi 
portofoliul de ministru al culturii şi 
informaţiilor, Mohamed Abdel Salam 
El Zayyat, Mohamed Marzeban, ín 
atribuţiile căruia intră şi funcţia de 
ministru al economiei şi comerţului 
exterior, Mamdouh Salem, care ocupă 
Si funcţia de ministru de interne, şi 
Mohamed Ahmed Sadek, care conti
nuă să rămină ministru al apărării. 
Conducerea Ministerului Afacerilor 
Externe a fost preluată de Mohamed 
Murad Ghaleb. Mahmoud Riad. care 
deţine în noul cabinet portofoliul de 
ministru al comunicaţiilor, nu este 
iina şi aceeaşi persoană cu fostul 
ministru egiptean al afacerilor ex
terne, care a primit alte însărcinări.

Marţi, noul guvern a depus jură- 
mîntul constituţional în faţa pre
şedintelui Anwar Sadat. în aceeaşi 
zi, şeful statului egiptean a prezidat 
prima reuniune a noului cabinet, in
formează agenţiile Reuter şi France 
Presse.

Ciocniri între 
popuiafie şi poliţie 

în Rhodesia
Salisbury 18 (Agerpres). — In ora- 

ţu l rhodesian Gwelo au avut loc 
marţi noi incidente intre populaţia 
de culoare şi poliţia din localitate. 
Aproximativ 8 000 de africani au or
ganizat o nouă demonstraţie de pro
test împotriva prevederilor acordului 
anglo-rhodesian destinat soluţionării 
crizei declanşate ca urmare a pro
clamării unilaterale a independenţei 
Rhodesiái, în 1965, Poliţia a interve
nit din nou cu brutalitate, folosind 
grenade cu gaze lacrimogene.

In acseste condiţii, autorităţile rho- 
tlefiiene au contramandat audierile pe 
(care membrii misiunii britanice 
».Pearce" urmau să le înceapă marţi 
Ia Gwélo pentru a sonda opinia 
populaţiei africane faţă de acordul 
angio-rhodesian.

Lucrările plenarei 
C.C. al Partidului 
Comunist

Roma 18. — Corespondentul Ager
pres, Nicolae Puicea, transmite: La 
Roma se desfăşoară lucrările plena
rei Comitetului Central al Partidului 
Comunist Italian, care dezbate tema 
„Comuniştii faţă de actuala criză po
litică", pe baza unui amplu raport 
prezentat de Aldo Tortorella, mem
bru al Direcţiunii P.C.I.

Analizînd situaţia politică din Ita
lia după declanşarea crizei de gu
vern, raportul menţionează că acea
stă criză — care nu se dezbate în 
cadrul parlamentului, -unde fiecare 
forţă politică şi-ar putea spune, in 
mod. clar, părerea şi propunerile Sn 
faţa ţării — este rezultatul „unei 
stări grave de fapt şi, sub multe as
pecte, periculoasă. In centrul ei se 
află lipsa de voinţă politică — în 
primul rlnd a demoarat-creştinilor, 
precum şi a aliaţilor lor — de a des
prinde şi interpreta cerinţele de re
înnoire democratică şi naţională, atît 
de clar exprimate de ultimele ale
geri politice generale şi de marile 
mişcări sindicale şi politice unitare, 
care au zguduit ţara In ultimii ani“.

După ce a subliniat domeniile in 
care se manifestă mai pregnant lipsa 
de iniţiativă — cel economic şi so
cial —, raportorul a spus: „Orienta
rea greşită a investiţiilor a agravat 
dezechilibrul dintre nordul şi sudul 
ţării, dintre zonele suprapopulate şi

cele depopulate, a sacrificat agricul
tura şi sectoarele tehnologice inain, 
late. Un factor dintre cei mai impor
tanţi este, de asemenea, incapacita
tea de a utiliza toate resursele dis
ponibile“. Tortorella a arătat apoi că 
linia pe care o propun comuniştii 
este de a nu se face concesii drep
tei, poziţiilor contrare unei politici 
de reînnoire şi de reforme.

Raportorul a arătat in continuare 
că, în domeniul politicii externe ita
liene, sínt necesare acţiuni şi anga
jamente concrete pentru convocarea 
conferinţei securităţii europene în 
anul 1972, recunoaşterea R.D. Ger
mane şi a R.D. Vietnam, o activitate 
mai concretă pentru a consolida re
laţiile cu ţările socialiste.

Unica soluţie pozitivă pentru pro
blemele nerezolvate constă în orien
tarea asupra problemelor urgente, 
pentru o funcţionare liberă şi co
rectă a instituţiilor democratice, în 
afara oricărei discriminări faţă de for
ţele de stingă. Raportorul a relevat 
că este necesară mobilizarea ime
diată a întregului partid, pentru a 
se clarifica maselor ceea ce nu s-a 
dorit să se facă în parlament.

Succese ale 
economiei 

cehoslovace
Praga 18. — Corespondentul Ager

pres, C. Prisâcaru, transmite: Direc
ţiile de statistică ale Cehiei şi Slova
ciei au făcut cunoscute datele pri
vind îndeplinirea planului dezvoltării 
economice a celor două republici în 
anul 1971.
. Volumul producţiei industriale a 
fost anul trecut in R.S. Cehă cu 6,5 
la sută superior celui realizat în 1970 
şi a depăşit cu 1,3 la sută nivelul 
planificat. Creşteri mai pronunţate au 
fost înregistrate de ramurile de bază 
ale industriei: 9 la sută — în indus
tria chimică, 11 la sută,— în cea a 
cauciucului şi maselór plastice. Anul 
1971 a însemnat pentru R.S. Cehă un 
pas important în direcţia ameliorării 
situaţiei existente in balanţa energe
tică şi de combustibil. Producţia de 
energie electrică p. crescut cu 5,7 la 
sută, iar extracţii de cărbune cu 3,2 
la sută in comparaţie cu anul 1970.

Volupiul producţiei industriale 
realizat anul trecut în R.S., Slovacă 
este cu 8,5 la sută mai mare în ra
port cu realizările obţinute în 1970, 
reprezentînd o creştere ,de 1,3 la 
sută în comparaţie cu volumul pla
nificat. întreprinderile şi organizaţiile 
de construcţie au efectuat lucrări al 
căror volum depăşeşte cu 12 la sută 
pe cel realizat în 1970. Prin reţeaua 
comerţului de stat şi cooperatist au 
fost desfăcute cu 5,6 Ia sută mai 
multe mărfuri,

U.R.S.S. Centrul energetic al Asiei 
Centrale. Hidrocentrala Nurek cu 
o capacitate proiectată de 2,7 mi
lioane kw, care se construieşte in 
Tadjikistan, va deveni inima ener
getică a Asiei Centrale. In defi
leul Puiisang a fost deja înălţat 
barajul de 300 m — hotarul viitoa
rei mări Nurek. De la începutul 
anului constructorii clădirii hidro
centralei au turnat în iundamen- 
tul ei 64 000 m c beton. în prezent 
se montează cea de-a doua tur
bină de 300 000 kw. In foto: Pe 

şantierul hidrocentralei

O  declaraţie a C. C. al 
Frontului Patriotic Laoţian

Xieng Ouang 18 (Agerpres). — Co
mitetul Centrai al Frontului Patriotic 
Laoţian a dat publicităţii o declaraţie 
în care condamnă administraţia tai- 
landeză pentru ajutorul dat S.U.A. în 
intensificarea războiului lor de agre
siune din Laos.

EVENIMENTUL PE SCURT
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•  UN PURTĂTOR DE CUVlNT AL NAŢIUNI
LOR UNITE a anunţat că secretarul general al 
O.N.U., Kurt Waldheim, va participa la sesiunea 
Consiliului de Securitate, care va începe la 28 
ianuarie, în capitala Etiopiei, Addis Abeba.

•  UN AVION DE TIP „C-123", APARŢINlND 
FORŢELOR MILITARE COLONIALE PORTUGHEZE 
DIN ANGOLA, a fost doborît recent de către pa
trioţii angolezi. Aparatul era folosit pentru a răs- 
pîndl substanţe toxice asupra plantaţiilor din re
giune* Ouando, în sud-vestul Angoléi.

•  DIRECTORUL COTIDIANULUI „MADRID“, 
RAFAEL CALVO SERRER, a lost dat in judecată 
da autorităţile spaniole, sub acuzaţia de „activita
te subversivă' — informează ziarul britanic „Times", 
citind buletinul guvernului de la Madrid.

Înfiinţat în anul 1939, ziarul de seară „Madrid* 
exprimă opiniile aripii liberale a organizaţiei cu 
caracter clerical—politic „Opus Dei".

•  .CONFERINŢA GENERAL-EUROPEANÄ IN 
PROBLEMELE SECURITĂŢII ŞI COLABORĂRII 
TREBUIE SĂ FIE CONVOCATĂ INTR-UN TER
MEN ClT MAI SCURT", a declarat Remo Salati, 
secretarul Comisiei pentru afacerile externe a Par
lamentului italian, secretar general al Comitetului 
Italian al păcii, unui corespondent al agenţiei 
TASS. Salati a adăugat că această conferinţă ar 
fi utilă tuturor popoarelor din Europa, fără ' ex
cepţie.

9  COLONELUL I. K. ACHAMPONG, liderul 
noului regim instalat la Accra, a declarat, în ca 
d-rul unei conferinţe de presă, că în domeniul po 
liricii externe „Ghana va respecta principiile neali 
nierii şi neutralităţii pozitive". Pe de altă parte, 
el a. subliniat că „eliberarea definitivă a Africii de 
sub dominaţia colonială va constitui unul din puric 
tele cardinale ale politicii externe ghaneze".

$  PREŞEDINTELE CONSILIULUI COMANDA
MENTULUI REVOLUŢIEI SUDANEZE, GAAFAR EL 
NUMEIRY, a emis un decret privind constituirea 
Biroului Politic al Uniunii Socialiste Sudaneze, al 
cărei congres s-a încheiat recent la Khartum. Bi
roul Politic, format din 15 persoane, este condus 
de preşedintele Gaafar El Numeiry. In componen
ta sa au intrat, printre alţii, Abubakr Awadallah, 
priin-vicepreşedinte al ţării, Khaled Hassan Abbas, 
vicepreşedinte şi ministru al apărării, maiorul 
Maamoun Awad Abu Zeid, secretar general al U- 
niunii Sodaliste Sudaneze.

O IN CADRUL ACŢIUNII CONTINUE DE EX- 
PROP1ERE A PĂMÎNTURILOR MOŞIEREŞTI ŞI 
APLICARE A REFORMEI AGRARE, in ultimii ani 
guvernul de la Lima a dat Sn folosinţa ţăranilor din 
Peru suprafeţe agricole totalizînd peste trei mi
lioane de hectare.

Principala formă de organizare a muncii ţăra
nilor recent împroprietări ţi devine cooperativa agri
colă.

•  LA SFIRŞ.ITUL PRIMEI DECADE A LUNII 
IANUARIE 1972, numărul şomerilor din Suedia se 
ridica la 85 600 persoane — cifră care întrece, cu 
14 300 pe cea înregistrată în ultima lună a anului 
trecut. Datele amintite se referă numai la şomerii 
înregistraţi la aşa-numita bursă a muncii

•  GUVERNUL ISRAELIAN A ADOPTAT, Jntr-o 
şedinţă extraordinară, bugetul pe exerciţiul finan
ciar viitor. Cheltuielile militare reprezintă 40 la 
sută din totalul alocaţiilor bugetare, informează a- 
genţia Reuter.

o  A GEN ţ IA UNITED PRESS INTERNAŢIONAL 
ANUNŢĂ că Austria şi R.P. Chineză au stabilit, 
pentru prima dată, o linie telefonică directă.
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După ce citează fapte care dove
desc că de mulţi ani administraţia 
de la Bangkok a transformat ţara 
întx-o neocoionie şi o bază militară 
a Statelor Unite pentru acţiunile sale 
agresive împotriva Laosului şi altor 
ţări din Indochina, declaraţia subli
niază că, în acest fel, Tailanda per
mite imperialismului american să des
făşoare „războiul special intensificat“ 
din Laos. Totodată, autorităţile de 
ia Bangkok au introdus zeci de ba
talioane tailandeze în Laos. După 
cum recunoştea Comisia pentru re
laţii externe a Senatului S.U.A., efec
tivele militare tailandeze în Laos se 
ridăcă deja la peste 30 000 oameni. 
Declaraţia menţionează că, în urma 
IntîtairM dintre Thanom Kittikachorn, 
şeful guvernului militar tailandez, şi 
general Creighton Abrams, coman- 
dant-şef al trupelor americane din 
Vietnamul de sud, noi batalioane tai
landeze au fost trimise în regiunea 
Long Cheng. La 13 ianuarie a,c., 

'Kittikachorn a declarat chiar, în mod 
deschis, că noi nave tailandeze vor 
fi trimise în operaţiune pe rîul Me
kong. Toate acestea constituie o în
călcare a  acordurilor de la Geneva 
din 1954 cu privire Ja Indochina şi, 
în special, a acordurilor din 1962 
asupra Laosului, a căror semnatară 
este şi Tailanda.

Frontul Patriotic Laotian cere gu
vernului Kittikachorn să curme ime
diat trimiterea de trupe în Laos şi 
să nu mai pună teritoriul tailandez 
Ja dispoziţia intervenţioniştilor ame
ricani.

încheierea
aderarea

negocierilor privind 
Angliei ia C.E.E.

Bruxelles 18 (Agerpres). — Repre
zentanţii Marii Britanii şi ai Pieţei 
comune au încheiat marţi negocierile 
privind aderarea Angliei la C.E.E. La 
sfîrşitul ultimei reuniuni, care a du
rat aproape 11 ore,, a fost aprobat, 
în principiu, textul definitiv al acor
dului ce urmează să fie semnat la 
22 'ianuarie a-c. de către Anglia, •Da
nemarca, Irlanda şi Norvegia. Aceste 
ţări urmează să devină, dupăţratifi- 
carea acordului, membre cu drepturi

depline ale C.E.E., cu începere de 
la 1 ianuarie 1973.

Textul definitiv al acordului , nu 
soluţionează însă toate problemele. 
Rămîn încă in suspensie multe as
pecte referitoare la politica agrară 
şi comerţul intre viitorii noi membri 
şi „cei şase“ -— menţionează agenţia 
Associated Press. între acestea figu
rează problema importurilor de pro
duse'lactate din ţările Pieţei comu
ne în Marea Britanie şi importurile 
britanice din ţări terţe.

IRAK. în cadru] primei etape de creare a unei industrii petroliere pro
prii în Rumeila de Nord (Irak) se construieşte prima raiinărie naţională 
de petrol. Din Rumeila petrolul va călători cu o conductă speciala pînă 

în portul FAO. In foto: Pe şantierul viitoarei rafinării

F1NIANDA Ţară peninsulară, străbătută de numeroase ape, dispune de peste 1 000 de lacuri caxe-i dau iarmec 
inedit Relieful muntos Şi împădurit, de un deosebit pitoresc, a atras dintotdeauna numeroşi vilegiaturişti. In foto: 
Al doilea oraş ca vechime din Finlanda, Porvoo, Ia distanţă de un ceas şl jumătate cu automobilul de ia Hel
sinki. Catedrala oraşului (o parte se vede in dreapta foto) a fost clădită între 1414 1418

Congresul S. IJ. L  sub sem nul
După o vacanţă de tre! săptămînf,' 

Congresul american îşi reia ia 18 ia
nuarie iucrările, intr-un moment ca
racterizat prin efervescenţa politică 
a unui început de an electoral. Este 
firesc, deci, ca asupra dezbaterilor 
să se imprime amprenta disputelor 
politice, cu atît mai mult cu cit testul 
electoral din noiembrie ar putea fi 
decisiv în ceea ce priveşte raportul 
de forţe în viitoarea legislatură. In 
noiembrie, nu se pune numai_ pro
blema desemnării sau realegerii ac
tualului preşedinte, ci şi aceea a ale
gerii membrilor Camerei Reprezen
tanţilor şi a reînnoirii mandatelor 
unei treimi din număruT senatorilor. 
Or, atît Camera Reprezentanţilor cit 
şi Senatul sínt in prezent controlate 
de o majoritate democrată, — cu 254 
ia 178 şi respectiv 54 la 44 — in 
timp ce ia Casa Albă se află un 
preşedinte republican, care speră şi 
are şanse să fie reales, dar nu do
reşte să înfrunte încă doi ani majo
ritatea democrată din Congres.

In acelaşi timp, şi democraţii nu
tresc dorinţa şi îşi concentrează toa
te resursele pentru e-şi menţine ma
joritatea In forul legislativ suprem 
şi, bineînţeles,'pentru e recuceri Casa 
Albă, dacă este posibil, după o În
trerupere de patru ani.

Dezbaterile politice pot căpăta, în 
acest context, un evident caracter 
electoral, favorizat de problemele în
scrise pe încărcata . agendă a Con
gresului şi de faptul că fiecare mem
bru al Congresului se străduieşte să 
adopte poziţii, mai ales în proble
mele interne, care să-i asigure spri
jinul unei părţi cit mai mari din 
rîndul alegătorilor. Un rol aparte 
este de aşteptat să-l joace şl tradi
ţionalele mesaje prezidenţiale, care 
vor fi prezentate in zilele următoare, 
privind starea Uniunii, economia şî 
bugetul, politica externă.

Fără a încerca să facem e trecere

In revistă a problemelor propriu- 
zise înscrise pe ordinea de zi, cum 
sínt reglementarea regimului de fi
nanţare a campaniei electorale, rati
ficarea hotăilrii de devalorizare a do
larului, aprobarea controversatului 
program de ajutor pentru străinătate 
(respins de Senat în noiembrie anul 
trecut şi prelungit pină în ianuarie 
a.c), diversele proiecte legislative 
privind problemele bugetare, ale asi
gurărilor sociale, ale repartizării ve
niturilor federale acordate organelor 
locale etc., care în sine nu pot decit 
să sugereze terenul ce-i oferă unor 
astfel de dispute, trebuie să subli
niem că aproape oricare dintre pro

fil opiniei publice. Nu este greu de 
înţeles de ce, aşa cum arăta Mans
field, conducerea Partidului democrat 
intenţionează să facă din problema 
încetării războiului din Vietnam şi 
retragerii tuturor trupelor americane 
în termen de 6 Juni unul din prin
cipalele subiecte privind politica ex
ternă a S.U.A., incercind astfel să-şi 
răscumpere, într-un fel, răspunderea 
ce-i revine pentru escaladarea răz
boiului în timpul administraţiilor de
mocrate. Prjlejr-i!e sínt oferite de 
reluarea dezbaterilor în problema 
programului de ajutor pentru străină
tate şi a diverselor proiecte legisla
tive bugetare.

(^amenta^iuL z i l e i
blemele înscrise pe ordinea de zi 
poate şi este probabil să fie utiliza
tă în scopuri electorale.

Intre subiectele cele mai contro
versate sínt cele referitoare la poli
tica Administraţiei în Asia. de sud- 
est şi volumul cheltuielilor militare. 
Şirul de proiecte de legi şi amenda
mente din trecut avind ca obiect re
ducerea angajamentelor externe ale 
S.U.A., blocarea cererilor militarilor 
de sporire a fondurilor destinate 
înarmării, oare au iniţiat şi amplifi
cat tendinţele manifestate în Congres 
de reducere a obligaţiilor militare 
Sn afara ţării vor fi, fără îndoiala, 
continuate şi în acest an electoral.

Evident, pentru opinia publică a- 
mericană ieşirea din războiul din 
Vietnam reprezintă o acţiune care 
tiu mai poate suferi. amînare, iar 
congresmanii, ale căror mandate ex
piră, sínt sensibilizaţi la barometrul 
pe care îl reprezintă acest deziderat

Cit priveşte politica internă şi mă
surile care vor figura in mesajele 
prezidenţiale, vom reîntîlni, fără în
doială, complexul de probleme — 
măsurile antiinflaţioniste, de combate
re a şomajului, a sărăciei, repartiza
rea veniturilor din impozitele fede
rale, diversele aspecte ale discrimi
nării rasiale, economice şi politice.

Pe acest fundal, după cum se sub
liniază în numeroase cercuri politice 
americane, retragerea forţelor mili
tare din Vietnam, şi limitarea chel
tuielilor pentru înarmare ar crea noi 
disponibilităţi bugetare pentru nece
sităţile stringente aie societăţii ame
ricane.

In faţa unei asemenea perspective, 
este de aşteptat că şi Administraţia 
va evita să se afle într-o poziţie ne- 
confortabilă şi, ca şi pînă acum, să 
încerce să avanseze unele propuneri 
sau măsuri pentru a diminua inten
sitatea criticilor din Partidul demo-

Studiu alarmant J
Rezultatele unui studiu re- •  

cent arată că procesul de seu-. ® 
fundare, semnalat in ultima pe- •  
rioadă de timp pe vaste por- •  
ţiuni ale capitalei nipone, a •  
continuat în unele zone într-un •  
ritm alarmant: 20 centimetri pe •  
an. Cele peste 2 000 de son- ® 
daje efectuate au relevat că •  
principala cauză a coboririi ni- •  
velului terenului rezidă în •  
pomparea intensă a apelor sub- •  
terane pentru a se permite con- •  
strucţia miilor de imobile ri- •  
dicate în ultima vreme. Minis- •  
trill construcţiilor a lansat un •  
avertisment asupra efectelor a- •  
cestor lucrări. •

*
Dorinţă antumă *

Numărul din februarie al re- 9 
vistei americane „Ladies Home 9 
Journal“ anunţă că Howard 9 
Hughes, cunoscut miliardar din •  
S.U.A., şi-a exprimat dorinţa O 
de a ii congelat după moarte. •  
Autorul respectivului articol a- •  
firmă că dl. Hughes consideră •  
că este nu numai un drept, •  
dar şi o „datorie“ a sa ..de a e  
trăi cit mai mult posibil“. •

•
Bilete pentru * 

Sapporo J
Comitetul de organizare a * 

Olimpiadei de la Sapporo a a- •  
nunţat că biletele pentru ma- •  
nifestările sportive olimpice, ® 
programate să aibă loc în a- •  
ceastă localitate, au fost vîn- •  
dute, pînă Ia data de 10 ianua- •  
rie, în proporţie de 60 Ia sută. •

Statistică turistică ••
Numărul total ai turiştilor 0 

străini care au vizitat Italia in 0  
cursul anului 1971 a fost de 0  
aproximativ 33 milioane, ceea 0  
ce reprezintă o creştere de cir- 0  
ca 1 ia sută iaţă de numărul 0  
înregistrat în 1970. 0

Accident «
Trei persoane au fost ucise * 

şi alte 40 rănite în urma pră- ® 
buşirii unui autobuz fntr-p rîpă * 
adincă de opt metri. Acciden- * 
tul, produs în apropierea io- *  
calităţii spaniole Huercal-Ove- * 
ro, din provincia Almeria, s-a * 
datorat derapării autobuzului. •

Inundaţii catastrofale J
Ziarele de la Djakarta anun- “  

ţă că mâi multe mii de per- * 
soane au trebuit să-şi pără- 
sească locuinţele în arma inun- * 
daţiilor provocate de ploile to- * 
renţiale care s-au abătut asu- * 
pra mai multor regiuni ale ţă- ® 
rii. în districtul Etretan, din * 
vestul insulei Jawa, mai mult * 
de 1 500 de persoane au fost * 
nevoite să-şi părăsească Iocu- * 
inţele, în timp ce într*o zonă * 
din estul localităţii Udjung Pa- * 
dang, capitala Insulei Sulawesi * 
de sud, locuitorii au trebuit să •  
se refugieze pe înălţimile din * 
împrejurimi, după ce locuiu- * 
ţeie lor au fost distruse de * 
ape. Din localitatea Brebes, si- ® 
tuată în centrul Insulei Jawa, •  
400 de persoane au părăsit re- ® 
giunea sau au fost evacuate cu ® 
vaporul. Majoritatea drumurilor •  
dintre Djakarta şt Tjirebon, din •  
vestul aceleiaşi insule, au fost ® 
avariate. ' ţ

•  • « • • • • • • • • • •  • •  « V

alegerilor
tra t şi a smulge argumentele elec
torale ale adversarilor. Sínt de aş
teptat, în consecinţă, acţiuni specta
culoase, care n-au lipsit nici în tre
cutul apropiat, — cum este cazul 
masurilor economico-iinanciare din 
august" 1971, suita de întîlniri Ia ni
vel înalt In curs de desfăşurare — 
a căror iniţiere va fi, este şi firesc, 
raportată ia calendarul electoral. ,,Po
litica prezidenţială va fi, fără îndo
ială, simţită cu multă putere, aprecia 
recent acelaşi Mansfield, in domenii) 
cum ar fi redistribuirea veniturilor, 
problemele învăţămîntuiui, combate
rea poluării etc.“, adică probleme 
«are în esenţă vizează surse ale fră- 
mîntărilor sociale agravate de infla
ţia şi şomajul ce continuă să se men
ţină la niveluri ridicate, cu repercu
siuni asupra tuturor ramurilor de 

»activitate ale ţarii.
Cum se vor soluţiona problemele 

înscrise pe agenda de lucru a aces
tei sesiuni a Congresului, este greu 
de anticipat. Un singur lucru este 
însă sigur — pe măsură ce luna no
iembrie, cu alegerile prezidenţiale şi 
legislative se apropie, se aşteaptă ca 
în activitatea Congresului să se facă 
mai puternic simţite ca pînă acum 
controversele dintre partide, estom- 
pîndu-se oarecum cele dintre ten
dinţele sau curentele din interiorul 
partidelor. Mai ales, după ce con
venţiile naţionale ale celor două par
tide vor hotărî căror personalităţi să 
le acorde Învestitura pentru alege
rile prezidenţiale şi după ce vor fi 
desemnaţi candidaţii pentru Camera 
Reprezentanţilor şi pentru locurile 
din Senat. Oricum, campania electo
rală pune Congresul în faţa necesi
tăţii de a formula opţiuni clare, cel 
puţin pentru a cîştiga adeziunea 
corpului electoral, care este chemat 
să-şi spună cuvîntul în noiembrie.

PAUL DIACONU
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